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FBI(19cv1278) 2774 Referral /Consult
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FD-302 Rev. 5-8-10)
FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 02/26/2018

RICHARD BURT, former United States (U.S.) Ambassador and current Board
of Directors member of CENTER FOR THE NATIONAL INTEREST (CNI), was
interviewed pursuant to a proffer agreement at Patriots Plaza I, 395 E
Street SW, Washington, DC 20546 by Special Agent (SA) | | sA bé
| b7C

] Intelligence Analyst (IA) |
(ASC) Raron Zelinsky. Accompanying BURT were

and

CNI's |
| After being advised of the identities

Assistant Special Counsel

of the interviewing officials and after reviewing the proffer agreement,
in the presence of his attorneys, BURT executed the proffer agreement,

whereupon he provided the following information: b5 per DOJ/OIP

b3
bé
b7C

b5 per DOJ/OIP

b6
b7C
Investigation on 02/09/2018 4, Washington, District Of Columbia, United States (In Person)
File # | Date drafied 02/12/2018 b6
b7C
| b7E

by I
This document contains neither recommendations nor conclusions of the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to your agency; it and its contents are not o
FBI{19cv1278)-2198

to be distributed outside your agency.
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Continuation of FD-302 of (U) Interview of Richard Burt On 02/09/2018

page 2 Of 12

b5 per DOJ/OIP

BURT helped ALFA establish
contacts with Western businesses in order to assist in ALFA's expansion
outside of Russia.

b7C

b5 per DOJ/OIP

b6
b7A
b7C

b5 per DOJ/OIP

| b3
— ] =

| | b7C

After the Board meeting concluded, BURT had a
conversation with AVEN. AVEN told BURT that he (AVEN) had been talking to
someone in the Russian government who had expressed an interest in

establishing a communications channel between the Kremlin and the DONALD
TRUMP trapnsition teaml]

FBI{19cv1278)-2199
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Continuation of FD-302 of (U) Interview of Richard Burt On 02/09/2018

page 3 Of 12

b5 per DOJ/OIP

BURT recalled SIMES had some sort of relationship
with JARED KUSHNER. BURT subsequently called SIMES. BURT asked SIMES if he
could help facilitate the establishment of a communications channel

between the Russian government and the TRUMP team.

|
SIMES told BURT he did not want to do what BURT was asking.

SIMES said now was not a good time to do something like that given the

media attention surrounding Russian influence in the 2016 U.S.
Presidential elections. Additionally, SIMES, on BURT's behalf, was
lobbying the TRUMP transition team for BURT to be the next U.S. Ambassador
to Moscow.

| b5 per DOJ/OIP

BURT made up the "trusted
third party" referenced in the opening line of the email. No trusted third

party existed. The "very influential person" was SIMES.

b3
bé
b7a
b7C
communications channel between the Russian government and the TRUMP team.
It was BURT's idea to call it "Project A." BURT was cognizant of the
sensitivities regarding what AVEN was requesting, so BURT did not want to
directly refer to it in an email. | b5 per DOJ/OIP

that there "is an interest and an understanding for the need to establish
such a channel.”" In this email, BURT was not communicating to AVEN the
view of the TRUMP team - BURT
noted that he added some hype to this particular sentence to make it sound

like there was more interest from the TRUMP team in establishing a

communications channel with the Russian government than was actually true.
b5 per DOJ/OIP

BURT did not recall

discussing the topic with SIMES again.

FBI{19cv1278)-2200



| b7E

FD-302a (Rev. 05-08-10)

(U) Interview of Richard Burt

Continuation of FD-302 of

on 02/09/2018  pu. 4 of 12

b5 per DOJ/OIP

b6
b7A
b7C

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

bé

b7C

The conversation BURT had with AVEN in Luxembourg, and AVEN's request
to see if BURT could help establish a communications channel between the
Russian government and the TRUMP team, were unusual. It was not in the

normal realm of BURT's dealings with AVEN.

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

FBI{19cv1278)-2201
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Continuation of FD-302 of (U) Interview of Richard Burt On 02/09/2018

page D Of 12

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

[ b5 per DOJ/OIP

[ | b6
b7a
b7C

b5 per DOJ/OIP

FBI{19cv1278)-2202
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(U)

Interview of Richard Burt

on 02/09/2018

page 6 Of 12

b5 per DOJ/OIP

[ | b6
b7C

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

b6
b7A

b7C

b5 per DOJ/OIP

b6
b7A
b7C

FBI{19cv1278)-2203
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Continuation of FD-302 of (U) Interview of Richard Burt On 02/09/2018

 Page 7 of 12

b5 per DOJ/OIP

| b5 per DOJ/OIP

b6
b7A
| b7C

b5 per DOJ/OIP

bé
b7A
b7cC

b5 per DOJ/OIP

SIMEbS5 per DOJ/OIP

called BURT and to
for TRUMP's gpeech

bé
b7a
b7C

BURT, SIMES, and SAUNDERS quickly went through a set of bullet points to
provide to the TRUMP campaign for TRUMP's foreign policy speech.

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

b3

[bs per pos/ore
| b3

b5 per DOJ/OIP

b3

FBI{19cv1278)-2204



FD-302a (Rev. 05-08-10) | | b7E

Continuation of FD-302 of (U) Interview of Richard Burt On 02/09/2018

page 8 Of 12

b5 per DOJ/OIP

I

b5 per DOJ/OIP
I |
r' b3

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

b5 per DOJ/OIP

| | b6
] b7¢C

b5 per DOJ/OIP

b6
b7A

| b7C

b5 per DOJ/OIP
]

b6
b7a
b7C

b5 per DOJ/OIP

FBI{19cv1278)-2205
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Continuation of FD-302 of (U) Interview of Richard Burt

on 02/09/2018  py. 9 of 12

b5 per DOJ/OIP
]

[ 1

b6
b7a
b7C

In the summer of 2016, BURT attended two dinner meetings with SESSIONS
and several other individuals.

BURT believed the dinner meetings occurred
between June and August 2016.
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| the TRUMP
campaign might benefit by listening to experienced Republican foreign
policy experts.
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his discussions on NATO and U.S./European relations.l I
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 09/29/2017

JAMES JAY CARAFANO, date of birth (DOB) social security Esc
account number (SSAN)' |was interviewed on 09/11/2017 at his
office at The Heritage Foundation (Heritage), 214 Massachusetts Ave NE,
Washington, DC. CARAFANO's telephone number is and his email
address is
After interviewing agents andl advised zgc
CARAFANO they were seeking assistance with an investigation, CARAFANO
asked if this was regardingl |CARAFANO was informed
that it was not regardingl
| CARAFANO asked if that was the
|and the agents replied
affirmatively. CARAFANO explained he would need to consult with his
people first and would return shortly.
CARAFANO returned to his office withl | b6
| I |for The Heritage Foundation, i
telephone number| [email addressl |
| |explained he wasl |for Heritage and wanted to
know what this was about. The agents advised that CARAFANO was not the
target of an investigation and the FBI was simply seeking his assistance
into an investigation, specifically regardingl
|inquired as to whether
Heritage was the target of an investigation. The agents informed him that
Heritage was not the target of a case and no other Heritage emplovyees were
|CARAFANO confirmed
|The agents confirmed they were working for the
Special Counsel's Office.
explained that the agents would need to come back at a later Esc
scheduled time so[:::::::]could discuss the details with CARAFANO. The
agents left their contact info with and CARAFANO who seemed
amenable to an interview of CARAFANO at a later date.
Washington, District Of Columbia, United States (In
Investigationon ~ 09/11/2017 at Person)
File # Date drafied 09/11/2017 b6
b7C
by b7E
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Date of entry 05/04/2018

SAMUEL HARVEY CLOVIS JR., date of birth (DOB was interviewed

on 10/26/2017 at the Federal Bureau of Investigation and Special Counsel
Office located at 395 E Street SW, Washington, D.C. Present for the E:C
interview were Agents and Special Counsel
Attorneys JEANNIE RHEE, ANDREW GOLDSTEIN and AARON ZELINSKY. CLOVIS also

had his attorney, present. CLOVIS provided the

following information:
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Date of entry 12/01/2017

SAMUEL HARVEY CLOVIS JR., date of birth (DOB) was ilnterviewed
on 10/03/2017 at his place of employment, U.S. Department of Agriculture, b6
1400 Jefferson Drive, Washington, DC. After being advised of the identity b7C

of interviewing Agents
and the nature of the interview, CLOVIS provided the following

information:

About one quarter of the way through the interview, CLOVIS was advised
that lying to the agents could constitute a federal offense. He did not
indicate wanting to change any of his previous statements at that time.

Background

CLOVIS started off the interview by explaining that he hates Russia and
that should be clear throughout his interview. CLOVIS was an Air Force
fighter pilot and worked at the Pentagon during the period 1984 to

1988. CLOVIS described himself as a Sovietologist, acting as a think tank
for the chief of staff. CLOVIS was an expert on Russia and Eastern Europe
with additional expertise in the Middle East. CLOVIS was essentially a
wargame specialist on a red team.

CLOVIS was picked up for the campaign because of his broad policy
background. In addition to his military time, CLOVIS had run for office
in Towa where he found out he was good at campaigning but not at
fundraising. The TRUMP campaign recruited him heavily. CLOVIS had met
TRUMP during the late summer of 2014 while CLOVIS was running for state
treasurer. CLOVIS was fundraising for STEVE KING, CLOVIS' congressman in
Iowa, when TRUMP was a keynote speaker. TRUMP pulled CLOVIS off to the
side and spoke with him at that event. Then, in spring of 2015, CLOVIS
was asked to introduce TRUMP for a Lincoln dinner at Council

Bluffs. TRUMP liked it and CLOVIS narrated a town hall for him shortly
after that.

CLOVIS got a call from TRUMP's people asking CLOVIS to be on the campaign
if TRUMP ran for president. CLOVIS was helping a friend with a different
campaign at the time. So he declined and was asked to consider the TRUMP
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campaign when the other campaign was over, which ended approximately 63
days later. CLOVIS was asked by twelve different candidates to be on
their campaigns. In August 2015, CLOVIS joined the TRUMP team as the
National Co-chair and Chief Policy Advisor.

Campaign

The TRUMP team was small until March 2016 when it started to

expand. STEPHEN MILLER came on and handled the day-to-day feeding of the
candidate so CLOVIS could focus on other things. CLOVIS was largely
spreading word about the campaign to interest groups, think tanks and
other groups. MILLER was a young energetic guy which made him good as the
hand-holder for TRUMP. CLOVIS and MILLER have a good relationship.

After March 2016, CLOVIS shifted away from the foreign policy team and
launched some coalition projects in the summer, including successful
coalitions on agriculture, law enforcement and other areas. CLOVIS
explained the coalitions started the real campaigning.

CLOVIS went to TRUMP Tower fairly often during the campaign but has not
been there in a while. CLOVIS did not have any notes or records of his
involvement in the campaign.

In April 2016, CLOVIS called LEWANDOWSKI and GLASSNER on a Saturday and

told them they needed a policy for if they win. | bé
CLOVIS advised b7c

them to be careful who they talk to and to only talk to them in

public. CLOVIS specifically mentioned China, Russia and Pakistan.

Russia was never a topic between CLOVIS and TRUMP. They would
occasionally discuss it in debate prep. CLOVIS did most of the debate
prep during the primaries. They talked about a Ukrainian policy and
discussed having a bipartisan approach to this because of the divided base
on Ukraine.

Right before Christmas of 2015 the team started to focus on foreign
policy. CLOVIS asked COREY LEWANDOWSKI and TRUMP about doing something
related to foreign policy. CLOVIS read an article about another candidate
and decided to write a 3,800 word essay to serve as a blueprint for the
foreign policy team. The essay was never published but CLOVIS floated it
to the campaign. The essay discussed topics such as NATO, Russia, the
Middle East, Pakistan, China and North Korea. Despite efforts to develop a
foreign policy, the team never had a definitive foreign policy.
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A lot of people approached the campaign with ideas about foreign policy
topics. Some of them wanted to approach and engage Russia but CLOVIS
never trusted Russia. CLOVIS remembers DAVID KLEINJ I
- - - - I b6

reached out indicating "we can get you a meeting”" because he had b7C
religious connections to a Russian rabbi. CLOVIS said he "stiff-armed"
KLEIN.

CLOVIS thought interacting with Russia was a bad idea on any level because
of comments TRUMP made. CLOVIS mentioned a trip to Israel which had been
contemplated by TRUMP prior to Christmas. TRUMP also contemplated trips
to Europe and Russia. CLOVIS thought TRUMP should go to London, Paris,
Rome, Tel Aviv or Jerusalem first before planning trips elsewhere. These
trips were contemplated prior to the Convention.

CLOVIS recalls emails with people trying to reach out to setup Russia
meetings based on seeing the emails recently for the Senate

investigation. CLOVIS said DAVID KLEIN, GEORGE PAPADOPOULOS,' |

were the ones that came to mind. CLOVIS met |
] that SESSIONS and STEVE KING attended as well. CLOVIS b6
didn't know ROHRABACHER who advocated for engaging and aligning with b7C

Russia in Syria and the Middle East. CLOVIS thought this was before the
convention, maybe in Spring of 2016. CLOVIS told SESSIONS he wouldn't
follow-up with because that was not where they

needed to go.

CLOVIS thinks the Special Counsel investigation is more political than
practical. From CLOVIS' perspective he didn't see anything that warranted
an investigation. CLOVIS said the campaign didn't have anything to do
with Russians. No one advised anyone to meet with Russians. CLOVIS wanted
nothing to do with Russia and would never approve a meeting with the
Russians. CLOVIS explained that relations are different with Russia. You
can't just sit down at a table with them. CLOVIS understood meeting with
the Brits, South Koreans, Italians and the Australian ambassador. CLOVIS
also explained that wvisits with foreigners complicate things when you have
to complete an SF-86, which he just had to go through.

CLOVIS did not have any insight into TRUMP JR.'S meeting with a Russian
attorney.

CLOVIS was paid for his time working on the campaign in line with a signed
contract.
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CLOVIS was not aware of the campaign having any derogatory information

against HILLARY CLINTON but CLOVIS didn't handle opposition

information. He does not recall any discussion of the hacks, [ Jor bé
the Democratic National Committee (DNC). b7C

CLOVIS did not recognize the names or BOB FORESMAN
sounded familiar but CLOVIS didn't know why. When it was mentioned to b6
CLOVIS that FORESMAN was identified as someone who offered the campaign b7C
back channels to the Kremlin, CLOVIS did not seem to be able to further
identifyv FORESMAN. CLOVIS indicated that he never engaged witi:::::::]

CLOVIS recalls talking to SESSIONS about the Logan Act as far back as
September or October 2015.

After March, CLOVIS got a call about how the press was beating up the
campaign over national security. CLOVIS talked to STEPHEN MILLER, COREY
LEWANDOWSKI and MICHAEL GLASSNER. KUSHNER asked CLOVIS to put together a
foreign policy team within 24 hours to resolve the press issue. JEFF
SESSIONS was to be the national advisor on National Security. MILLER came
from SESSIONS staff. CLOVIS said there were a total of eight on the
initial team including CARTER PAGE, GEORGE PAPADOPOULOS,
IKEITH KELLOGG, and WALID
PHARES. PHARES was close to IVANKA TRUMP and CLOVIS is still friends with
PHARES. CLOVIS put the list together and sent it to KUSHNER and IVANKA
TRUMP and SESSIONS approved it.

<15
b7C

CLOVIS tried to get everyone from the team to attend the meeting in D.C.

on March 31, 2016. That was the only meeting CLOVIS attended with the

team. There were two other meetings after that, including one with the

Washington Post. CLOVIS recalled that PAGE and did not attend the b6

meeting but PAPADOPOULOS, I:|CARAFANO, KELLOGG, PHARES, SESSIONS and b7C
were at the meeting. CLOVIS looked at a photograph of the

meeting and explained that he was off to the side of the photo. He

explained DAN SCAVINO, HOPE HICKS, LEWANDOWSKI and MILLER were there as

well.

CLOVIS does not recall Russia being brought up in the March 31, 2016
meeting. |

bé
| b7C

This ate up so much time

there was no time for others to speak. So everyone else at the table only

UNCLASSIFIED//Fouc. FBI{19cv1278)-2222
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had a couple minutes to introduce themselves. CLOVIS did not seem
familiar with the article about PAPADOPOULOS bringing up a Putin meeting
at this meeting but CLOVIS said that doesn't mean it didn't happen.

b3

b3

PAPADOPOULOS was on the make and wanted a way into the political in-
crowd. He wanted a position of power and financial gain. He was trying
to get a White House position. Prior to becoming an advisor, PAPADOPOULOS
reached out to LEWANDOWSKI or MILLER and LEWANDOWSKI pushed him to

CLOVIS. CLOVIS performed a Google search on PAPADOPOULOS and determined
he was a Hudson Institute guy and had credibility in energy policy.

PAPADOPOULOS couldn't keep his mouth shut with the British press and got
into trouble over that. CLOVIS called and told him to "shut up". CLOVIS
remembers telling PAPADOPOULOS over the phone not to engage with Russia
but couldn't recall exactly when that was. CLOVIS thought it was probably
prior to the phone call he had with PAPADOPOULOS on May 5, 2016. CLOVIS
remembered meeting with PAPADOPOULOS at the Doubeltree Hotel on RApril 1,
2016 and recalled they talked about PAPADOPOULOS' desire to come back to
the U.S. and work on the campaign.

b3
b6
b7C
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CLOVIS did not know who JOSEPH MIFSUD was.
LEWANDOWSKI and GLASSNER introduced CLOVIS to PAGE at TRUMP Tower one day,
telling CLOVIS "This is CARTER PAGE. You need to meet him." PAGE had an
interesting background, including time in the Navy, experience in energy
policy and Russian business. They were rushed into putting a foreign
policy team together. CLOVIS thought PAGE was pretty harmless but also
didn't provide much value. CLOVIS said he never talked to PAGE about
meetings with Russia and doesn't remember PAGE ever bringing up Russia.
b3

CLOVIS explained that he had made it clear that the team didn't represent
the campaign on anything. PAGE did a reasonable Jjob but PAPADOPOULOS
couldn't stop. PAPADOPOULOS was traveling all over, including Greece and
Israel.

CLOVIS stated that he hates Russia. CLOVIS described the foreign policy

team as "herding cats". PAGE was in Russia and PAPADOPOULOS couldn't keep
his mouth shut. CLOVIS has not talked to anyone else about the Russia
investigation.

CLOVIS didn't recall anyone other than PAPADOPOULOS encouraging meetings
with Russia. CLOVIS thinks this was self-serving. CLOVIS never saw
anyone else encouraging the meetings. CLOVIS said LEWANDOWSKI never would
have engaged on that. LEWANDOWSKI listened to CLOVIS. CLOVIS does not
recall PAPADOPOULOS ever telling him derogatory information about CLINTON.

b3
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b3

PHARES was an Egypt and Middle East guy with high level contacts in the
Egyptian government and CLOVIS thought he had connections in the UAE
too. CLOVIS thought PHARES had connections with a Deputy Minister in
Egypt for either Education or Academics or something like that. PHARES
said his friends could broker meetings but CLOVIS said "no"

CLOVIS was asked if he ever met with any Egyptians and he explained that
he had met PHARES and an Egyptian in a hotel lobby in Georgetown at one
point. CLOVIS described the hotel as a nice hotel with a restaurant but
no parking. CLOVIS thought maybe it was a Renaissance or Continental
Hotel. CLOVIS couldn't recall the name of the Egyptian. PHARES tried to
get CLOVIS to setup another meeting with the Egyptian but CLOVIS didn't
think it was a good use of his time because he had a lot to do.

CLOVIS was asked about foreign travel that PHARES and PAPADOPOULOS tried
to plan. CLOVIS explained that they did not travel and no one would have
approved their travel. They were instructed not to travel on behalf of

the campaign. CLOVIS said that no one traveled overseas for the campaign.

After the March 31, 2016 meeting,[::::::::]and KELLOGG continued to work bé
with the campaign but there is no evidence any of the other guys from the P7C
foreign policy team provided anything after that.

CLOVIS had a good relationship with SESSIONS. They were in line on
foreign policy and immigration. SESSIONS was very cautious on the foreign
policy front which aligned with CLOVIS.

CLOVIS explained several times in regards to the foreign policy team that
his position changed in March. After March, CLOVIS was working on a
special project for DONALD TRUMP JR. regarding land management. CLOVIS
was also working on the campaign's education policy because of his higher
education background as a professor. CLOVIS doesn't know who had the
foreign policy lead after that.

CLOVIS was not involved in discussions about foreign policy but heard from
bften. KELLOGG
was close to the President and eventually MICHAEL FLYNN came along and was

bé

b7C
close to him too. They likely had his ear on foreign policy. CLOVIS did

not have the President's ear.
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LEWANDOWSKI sent CLOVIS a memo from FLYNN early on asking what CLOVIS
thought of the memo. CLOVIS thought FLYNN was too conventional. His
ideas were in line with that of an Army general and not in line with
TRUMP. FLYNN lacked depth. 1In BApril 2016, LEWANDOWSKI asked CLOVIS to
take a meeting with FLYNN. CLOVIS met FLYNN at a hotel in Tyson's Corner
CLOVIS felt that FLYNN was self-
serving and was not there for TRUMP. CLOVIS told LEWANDOWSKTI
that. CLOVIS thinks FLYNN was added because the team was hurting for
support. KELLOGG and FLYNN knew each other.

b
b7C

Based on reading FLYNN's memo, CLOVIS thought FLYNN did not have much
depth or thought. He had expected more from the head of the DIA. CLOVIS
had no idea about any connections FLYNN had with Russia. CLOVIS was happy
to see FLYNN go. FLYNN insinuated himself into the campaign. He was
close with KELLOGG. CLOVIS doesn't remember when FLYNN started.

PRAUL MANAFORT became the campaign manager when LEWANDOWSKI was
fired. CLOVIS didn't know MANAFORT and wouldn't even be able to recognize
him. CLOVIS speculated that MANAFORT and others had been angling for him
to be campaign manager since Day 1. CLOVIS thinks ROGER STONE, REINCE
PRIEBUS and others were trying to get MANAFORT that role. CLOVIS pointed
out there was only one professional on the team, MICHAEL GLASSNER. The
rest of the team running the campaign included an
| CLOVIS does not know STONE and never met
him. PRIEBUS always treats CLOVIS with the utmost regard but they never
had any substantive conversations.

b6
b7C

KUSHNER showed up to an event in Milwaukee wearing Jjeans and a polo while
the rest of the team was wearing suits. KUSHNER didn't take much interest
in the campaign until Fall 2015. Then KUSHNER and IVANKA TRUMP became
much more involved. DONALD TRUMP JR. and ERIC TRUMP never interferred in
the campaign. They were TRUMP's business partners and acted like business
partners. KUSHNER and IVANKA TRUMP were listening to STONE but
LEWANDOWSKI stood in the way as the establishment. He didn't always have
answers which strained his relationship with the children. IVANKA TRUMP
is TRUMP's blindspot, his princess. STEPHEN MILLER had more of a day-to-
day tactical influence on TRUMP. MILLER is young, energetic and looks
good.

TRUMP was closest to his kids - IVANKA, DON, ERIC, and KUSHNER. TRUMP was
also close to HICKS throughout the campaign. She was not a policy person
but she kept the boss calm. TRUMP was close to MILLER constantly but
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MILLER was more of a chameleon. TRUMP was also close to DON MCGAHN and
GARY COHN from the National Economic Council. MELANIA TRUMP was not as
involved in policy issues.

CLOVIS would kid with IVANKA TRUMP. CLOVIS did some research for her
regarding education and the Family Medical Leave Act (FMLA). She called
CLOVIS around Christmas of 2015 and said that her dad had approved her
tasking CLOVIS. She wanted assistance with policies related to education
and FMLA. She sent CLOVIS some drafts to read and he had to explain to
her that they were running as Republicans. So he worked with her to
develop some conservative positions. In January 2016, KUSHNER started to
send CLOVIS gquestions. At that time, everyone was sick including CLOVIS,
GLASSNER and LEWANDOWSKI. On March 14, 2016, KUSHNER and IVANKA TRUMP
advised CLOVIS to put a foreign policy team together.

CLOVIS explained that he never received any guidance from the campaign on
what to do. He had a contract with the campaign and received payment as

part of that contract. CLOVIS said he never read the contract but b6
probably has it somewhere. CLOVIS explained that DAN SCAVINO b7C
HOPE HICKS, COREY LEWANDOWSKI, MICHAEL GLASSNER and some of the
young Kids working at Trump Tower also got paid for their involvement in

the campaign.

LEWANDOWSKI is the one CLOVIS went to most often. LEWANDOSWKI told CLOVIS
to just do what's best for the campaign, the only guidance CLOVIS ever got
about working on the campaign.

b3
b6
b7C

CLOVIS never trusted GORDON, who worked in the Alexandria office for
DEARBORN and MASHBURN. GORDON was the National Security coordinator but
CLOVIS isn't sure how effective GORDON was. GORDON was non-
substantial. He was a gopher for DEARBORN and MASHBURN. DEARBORN
coordinated the policy stuff in town. DEARBORN is now a Deputy Chief at
the White House and his deputy, MASHBURN, is over cabinet affairs in the
White House. CLOVIS had a good relationship with DEARBORN and MASHBURN.
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When asked about who took over the foreign policy team when CLOVIS
transitioned out, he explained KUSHNER, KELLOGG and FLYNN handled foreign
policy.

CLOVIS was asked who setup the meeting between TRUMP and el-Sisi. TRUMP
said it was probably arranged through KUSHNER.

b3

OBAMA and ROMNEY had done foreign trips but CLOVIS didn't think that was
right for TRUMP. At one point in the interview, CLOVIS expressed that he
didn't know how foreign leaders got TRUMP's phone number.

Convention

The Republican National Committee (RNC) asked CLOVIS to go to the
Convention. CLOVIS hadn't planned on going but was asked to attend to
handle media. CLOVIS does not recall who from the RNC called asking him
to attend the Convention. CLOVIS booked his trip so late he couldn't get
a plane ticket and had to take the train instead.

CLOVIS arrived at the Convention on Monday morning at 3 a.m., checked into
his hotel and was on T.V. by 6 a.m. CLOVIS mostly did media while he was
there. Wednesday or Thursday was his last day and he was able to sleep in
that day because he didn't have to be anywhere until 10 or 11 a.m. CLOVIS
was on a panel at the ambassador event at Case Western. It involved the
foreign diplomatic corps and a bunch of ambassadors and was setup by the
RNC. CLOVIS said only the Australian ambassador talked to CLOVIS because
the ambassador had talked about having CLOVIS to his home. SESSIONS may
have been there earlier in the week.

CLOVIS then went into Cleveland, packed his room and went to an EU
Parliament Q&A which had campaign reps for both parties.

CLOVIS was asked about changes to the GOP platform regarding

Ukraine. CLOVIS was shocked to hear about the change because he thought
the campaign was "threading the needle"™ when it came to Ukraine. CLOVIS
explained that they had stopped talking to him about foreign policy by

UNCLASSIFIED/ /Eetor FBI{19cv1278)-2228



FD-302a (Rev. 05-08-10)
b7E
UNCLASSIFIED//Foue

Continuation of FD-302 of (U) Interview of Clovis on 10/03/2017 on 10/03/2017 11 of 12

, Page

this time though. CLOVIS didn't think the change was in line with TRUMP's
stance. CLOVIS thought their plan was to support Ukraine in their
independence by engaging their NATO allies. CLOVIS is concerned PUTIN is
trying to establish a Soviet empire. CLOVIS thought the plan was to
surround Ukraine with a NATO presence. CLOVIS does not know who was on
the platform committee.

Transition Team

CLOVIS was in Florida until the day before the election and returned to

b6

Iowa. CLOVIS remembers was surprised that TRUMP won on election o

night.

CLOVIS became a Policy Director for the transition team after the

election. DEARBORN called him after the election around November 19 or 20
to ask when CLOVIS was going to report to the office. DEARBORN told
CLOVIS someone was supposed to call CLOVIS to arrange for him to come to D.
C. CLOVIS had received a call from someone about his pay but they did not
discuss him going to D.C. CLOVIS waited until after Thanksgiving to go to
D.C.

CLOVIS led the "beachhead team" in on Inauguration Day. (Note: It is known
to the Agents the campaign utilized this military terminology to refer to
differing aspects of the transition team.) CLOVIS explained that he's the
only one who got out of the campaign without any scars. CLOVIS said he
didn't want to work in the White House. CLOVIS is happy with the position
he's been nominated for at the Department of Agriculture. He said the
democrats have been holding up his nomination but is confident it will go
through eventually. CLOVIS said his role at the Department of Agriculture
is to keep the promises TRUMP made during the campaign.

Communications
CLOVIS utilized the email accountsl |and
| for the campaign. He also has an email from his b6
education days that he still uses,l | but he did not bIC
utilize it for the campaign. He utilized his cell phone number

He took down Facebook and Twitter for the campaign. So he was not

utilizing these during that time.

b3
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SAMUEL HARVEY CLOVIS JR., date of birth (DOB) was approached b6
by Agents |and| |on 10/03/2017 at his place of p7c

U.S. Department of Agriculture, 1400 Jefferson Drive,
DC after being previously interviewed that same day. After

employment,

Washington,
the agents identified themselves, CLOVIS provided the following

information:
b3
b3
CLOVIS was asked who took over handling the foreign policy team and
replied that he didn't know who took it over. CLOVIS explained that
|and J.D. GORDON tried to keep the group together. CARTER
PAGE and GEORGE PAPADOPOULOS were not involved with the campaign
team. They were not players in the campaign. | | b6
PAGE wasn't even at the March 31, 2016 b7C
meeting. CLOVIS thought]| Iwas cultivating that b3
group. MICHAEL FLYNN, KEITH KELLOGG andl went to work in the
New York office. On occasion JARED KUSHNER would send things to CLOVIS as
well. and RICK DEARBORN handled policy.
UNCLASSIFIED//Feve-
Investigation on 10/03/2017 4 Washington, District Of Columbia, United States (In Person)
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PAGE had interactions with JASON MILLER about his speaking

engagements. PAGE and PAPADOPOULOS were told to stand down. PAPADOPOULOS
understood he was not supposed to outrun his headlights. Both PAGE and
PAPADOPOULOS represented themselves as members of the campaign but they
were not. PAGE and PAPADOPOULOS were energy experts and the campaign was
in need of energy experts.

TRUMP wanted improved relations with Russia. The "bromance" TRUMP had
with PUTIN bothered CLOVIS but the press and the public fed on it. CLOVIS
felt like he had to cleanup after with a shovel because TRUMP played up
his bromance with PUTIN for the public.

b3
b3
bé
b7C
b3
He noted that they weren't
connected to anyone in New York and CLOVIS wasn't rude enough to tell them
to stop bothering him. CLOVIS also mentioned that he had brought them on
to the team in the first place. PAPADOPOULOS was always trying to work
something. So he kept pushing it and CLOVIS kept telling him no. CLOVIS
was stringing him along.
b3
b3
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CLOVIS was asked about emails regarding an "unofficial trip" to Russia
which were discussed in a Washington Post article. CLOVIS indicated this
was info he was not privy to. CLOVIS said he doesn't know who would have
authorized such meetings but he never gave PAPADOPOULOS any indication to
setup meetings.

CLOVIS went into more detail about the March 31, 2016 meeting at Trump
International Hotel in Washington, D.C. CLOVIS has no recollection about

a meeting with Russia coming up. CLOVIS explained that each person went
around the room and introduced themselves in order of where they were

seated and each person only had time to say their name and where they were
from and not much else. PHARES introduced himself, then KEITH KELLOGG, bé
| an individual CLOVIS couldn't identify, JBRMES b7C
CARAFANO, JEFF SESSIONS, J.D. GORDON, PAPADOPOULOS, [ 1
another unknown individual and a business man SESSIONS brought along.

TRUMP spent a lot of time talking to[:::::]which left less time for those

after him. GORDON didn't really say anything because he was nervous

around TRUMP. GORDON was nervous around CLOVIS too. PAPADOPOULOS started pg

to talk and mentioned London but TRUMP or LEWANDOWSKI cut him off because b7cC

they were running out of time. [:::::::]didn't say much. TRUMP recognized
[::::::::] CLOVIS suggested PAPADOPOULOS may have mentioned meeting with

Russia to someone else. CLOVIS said this was so contrary to his beliefs

that it may not have been mentioned to him if only for that reason.

CLOVIS only attended this meeting. After that meeting, TRUMP stayed for a
meeting with 15 business people and then a third meeting after with the
Washington Post.

CLOVIS was asked if he ever heard anyone discuss Russians having dirt on
HILLARY CLINTON. CLOVIS said he wasn't aware of that and if someone had
that info they probably wouldn't bring it to CLOVIS. CLOVIS pointed out
that he was never asked to do anything untoward. Every meeting was above
board.

CLOVIS said he spent a lot of time deconstructing the polls to explain
them to the candidate. The campaign was chaotic with LEWANDOWSKI being
fired and PAUL MANAFORT coming on. There were lots of late phone

calls. CLOVIS just kept trying to do his job. HOPE HICKS and TRUMP's
kids liked CLOVIS. He would campaign and talk to influential
supporters. His ability to keep his head down and move on is why CLOVIS
stayed around.
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CLOVIS proposed a recommendation that in the future any paid members of a
campaign be required to submit notification of contact with any foreign
officials. CLOVIS further explained how Russia can be very sneaky and
will try to distract you on one side while sneaking by you on the other
side. They will use any mechanism they can. CLOVIS fought them for
years. CLOVIS didn't feel like there was anything going on with the
campaign though. Looking back, he can't say for sure if that's true.
b6
b7C
CLOVIS asked the agents| since he had
cooperated. He was concerned about his travel plans and indicated he
planned on leavingl and returning to D.C.l
[::::]Agents agreed tol | but said they would contact him b3

later with information |
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RICHARD HANNAH DAVIS (DAVIS) was interviewed at the Office of Special
Counsel, Washington, DC on Febraury 8, 2018. Present for the duration of

the interview were FBI Special Agent | | Forensic Accountant bé
| | and Special Counsel Attorneys Kyle Freeny and Greg Andres. b7cC
Also present was DAVIS’s attorneys| |of the

law firm Petrillo, Klin & Boxer LLP. After being advised of the

identities of the interviewing parties and the nature of the interview,
DAVIS provided the following information:

DAVIS was advised his participation in the interview was voluntary. DAVIS
was also advised he needed to be truthful in his answers and lying to a
federal agent could constitute a federal crime. DAVIS acknowledged his

rights and obligations.

Background

[ | after

being involved in campaigns in Alabama and Mississippi, he got more

involved in politics and came to Washington, DC. He became involved with

the College Republican National Committee during 1980 when Reagan was

nominated. He worked with LEE ATWATER organizing small campaigns for b6
Reagan. He ended up working as White House staff. DAVIS worked for the b7C
Department of Health and Human Services in a role as White House Liaison

and was involved in speech writing. When he left the administration, he

worked with | | and PAUL MANAFORT (MANAFORT) as

consultants managing a senate campaign in Virginia.

During the Reagan administration, DAVIS worked in the Department of
Interior as well as the Commerce Department. DAVIS worked for Thomas
Barrack (BARRACK) where he was introduced to MANAFORT.

He worked for ATWATER again during Reagan’s 1984 reelection campaign.
Afterwards, he did domestic policy work for Reagan. In 1987, he left and
joined BLACK, MANAFORT, STONE AND KELLY. This was DAVIS’s first time
working with MANAFORT, but he had known him previously. He started as an
associate in the firm and then was promoted to junior partner. The firm
was bi-partisan. In the early 1990s, BLACK, MANAFORT, STONE AND KELLY was
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sold to Burson-Marstellar. He stayed for about four years before he left
the firm in the mid-1990s. He set up a new firm, DAVIS, MANAFORT FREEDMAN.
ROGER STONE also worked at the new company. This evolved into DAVIS
MANAFORT INC. Around the end of the 1990s, DAVIS MANAFORT was really just
MANAFORT and DAVIS and they mostly did foreign consulting as there was
more money involved in foreign consulting. When needed, they hired
contractors. DAVIS wanted the company to stay small. He did not like the
atmosphere of large firms and managing people. The firm did some corporate
work domestically. Most of this was DAVIS’s. There was no paid political
campaign work domestically. MANAFORT was not involved with any domestic
work, only foreign work.

The firm’s foreign footprint went way back to BLACK, MANAFORT, STONE AND
KELLY. MANAFORT had done work in Africa and the Philippines in the past.
DAVIS did not get involved with foreign work until later. In the late
1980s, DAVIS took his first international trip to Argentina. MANAFORT was
working on the presidential campaign there. DAVIS went back occasionally
for political work. MANAFORT did most of the foreign work for the firm.
ATWATER also had foreign work, but he was in and out of U.S.
administrations. STONE also did some foreign work.

DAVIS MANAFORT Entities

DAVIS MANAFORT, INC was DAVIS and MANAFORT’s first entity. It was a C
Corp. DAVIS MANAFORT PARTNERS, INC. (DMP) was formed later. DAVIS could
not recall why they needed the partnership structure. DAVIS was not
involved with DMP INTERNATIONAL LLC.

JOHN HANNAH

JOHN HANNAH was a pre-DMP entity. It was created when DAVIS, MANAFORT,

E::::]and others were buying vacation homes in Wintergreen, VA. b6
Originally, DAVIS and MANAFORT purchased a home together, but then b7C
MANAFORT bought a separate place and DAVIS had to enlist[:::::]to help pay

the mortgage on the place he and MANAFORT had originally purchased

together.

JOHN HANNAH began buying raw land on the mountain from developers. The
entity was used as an investment vehicle particularly for real estate
purchases. Initially, it was just Wintergreen properties, but they
expanded into flipping properties, buying and selling five or six
properties. When they had excess capital from DMP, they put it into JOHN
HANNAH and invested it. Sometimes, excess revenue was sent directly to the
JOHN HANNAH account.

Trump Tower Purchase
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The Trump Tower condo purchase was after they cashed out of Wintergreen.
MANAFORT found the condo and bought it without DAVIS seeing it. The condo
was used for business. MANAFORT used the condo more often. They used the
condo for personal trips as well. MANAFORT handled the real estate
transactions. The condo was purchased with income received from DMP.

MCCAIN Campaign

Around 1999 to 2000, DAVIS began his relationship with MCCAIN and joined
his presidential campaign. DAVIS took a leave of absence from DAVIS
MANAFORT. DAVIS’s relationship with MCCAIN has continued through the
present. He returned to DAVIS MANAFORT in early 2000 after the primaries
and worked there until 2006 when he returned to work for MCCAIN’s second
presidential campaign. DAVIS remained working with MCCAIN until he lost
the election in November 2008. When he was done with the MCCAIN campaign,
he met with MANAFORT and they decided to part ways and so began the
unwinding DMP.

PEGASUS

After parting with MANAFORT, DAVIS restarted his relationship with Craig b6

Cogut at Pegasus Captial and began working for them as a partner around b7C

| |He is still with them as a partner. There are four partners.

DAVIS is not a financial professional, but functions as an operating

partner with a network of consultants, advisors, and researchers. DAVIS is

involved with]|

DAVIS was introduced to Pegasus by | He was first b6

introduced tol |was a New York finance b7cC

guy. did not have

anything in common except their shared interest in environmental issues.

DAVIS had previously done environmental defense work.

In 2009, DAVIS and |talked regarding the need for investing funds in bé

the environmental space1 kitched Pegasus as fund for sustainable b7cC

markets, and DAVIS decided to join the firm.

DAVIS did some previous work for Pegasus which involved helping with the b6
b7C
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DAVIS’s transition from politics to private equity was difficult. DAVIS
was looking for a career change. He did not want to work in Washington, DC
or with MANAFORT anymore. The MCCAIN campaign was bruising for DAVIS.
There were attacks on lobbyists. DAVIS was attacked by the Obama campaign
for doing work as a lobbyist. DAVIS did not like being in the spotlight.

There were moments during the MCCAIN campaign when MANAFORT wanted to be
involved but DAVIS said no because of MANAFORT’s background. MANAFORT's
ego was bruised badly because he could not get into the MCCAIN campaign.
When DAVIS got out of campaign, he learned that MANAFORT'’s only client was
the Party of Regions and Victor Yanukovych. That was not appealing to
DAVIS. MANAFORT only wanted to do foreign work. There was tension between
DAVIS and MANAFORT after the campaign.

Prior to the MCCAIN campaign, DAVIS had a close relationship with
MANAFORT. They spent a lot of time together, invested together and their
families were close. After Black, MANAFORT Stone and Kelly was bought out,
Black and Kelly stayed with the firm, but MANAFORT, DAVIS, and STONE left
to start their new company.

Party of Regions/Ukraine Work

When asked why he did not want to participate in Party of Regions
/Yanukovych work, DAVIS said he wanted a change of venue. He wanted to get
out of politics. He could not reconcile being a MCCAIN guy and working for
Yanukovych. MCCAIN had always been Russia’s worst enemy in the U.S. Senate
and Yanukovych was Russia/PUTIN’s puppet.

MANAFORT was knee deep in Yanukovych’s resurrection.

Other MANAFORT-DAVIS entities

DAVIS could not recall the entity Vernon View Partners. bé
b7C

[ | so he said it could have been an
entity that DAVIS and MANAFORT shared.

3eDC was a company organized by MANAFORT and DAVIS around the end of 2005
or early 2006. They realized the Republican Party had done a poor job in
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the intelligence and data gathering business. There was little investment
from the Republican Party in infrastructure, such as data gathering and
the computerization of campaigns. MANAFORT and DAVIS invested in data and
computerization, and social media. They hired a few people, and the MCCAIN
campaign became the company’s first client. 3eDC became a vendor for the
campaign involved with voter data and internet advertising. The connection
to DAVIS got press attention because of DAVIS’s position with the campaign
as the campaign chairman. As the chairman, DAVIS had an overarching
position running the campaign and was more involved with strategy,
recruiting, and fundraising. He was not involved in day to day operations.

3eDC was let go when the campaign was ultimately shut down in 2008. When
asked if 3eDC was a way to monetize his position on the campaign, DAVIS
said yes. It was not unusual for this type of monetizing. DAVIS was not
responsible for hiring 3eDC by MCCAIN. He presented the company. There was
no comparable firms. It was a revolutionary idea.

3eDC did some work in Virginia for legislative races. In the end 3eDC was
not a profitable, and DAVIS ended up losing money on 3eDC.

There was no relationship between 3eDC and JOHN HANNAH; however, JOHN
HANNAH could have invested in 3eDC, but DAVIS could not recall.

b6
b7C

In the early 2000s, MANAFORT | |

I IMANAFORT embarked upon outside

projects. He had a movie companyl |

[ | He always had the biggest house and

fanciest car, and had expensive suits. Working with MANAFORT was

stressful. He had an aggressive approach, but that was MANAFORT, he had an

edge, and it worked.

In the early 2000s, DAVIS’s understanding was that MANAFORT'’s only source

of income was DAVIS MANAFORT.

handled DAVIS MANAFORT of KWC was also b6

b7C

involved until DAVIS left.

LOAV Ltd was another one of MANAFORT's entities. DAVIS was not involved
with the company. It was used for MANAFORT’s side projects. When asked
if DAVIS knew if money transferred between LOAV and JOHN HANNAH, DAVIS
said it might have since LOAV was MANAFORT”s investment vehicle. There
could have been transfers into and out of either JOHN HANNAH or DMP or
both companies. Funds were comingled. DAVIS assumed DMP funds were coming
from other sources. MANAFORT never shared where money was coming from.
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b6
When asked if MANAFORT borrowed money from DAVIS, he said no, but MANAFORT p7C

took more than his share from the company. DAVIS would usually find out

froml

| | was MANAFORT’ s buddy| | b6
| |He seemed close with MANAFORT b7cC
and got MANAFORT into international activities. r_______j got MANAFORT into
fancy suits and high living. When asked why he thoughtl |was giving
MANAFORT money, DAVIS said it was a rumor that DAVIS had heard from other
people. For example,l |
DAVIS did not know the nature of MANAFORT’s business or

investments with[::::::::] He only knew |

E::::::]before DAVIS became a partner with MANAFORT.

DAVIS first met MANAFORT around 1977 to 1978 when he was chairman for the

College Republic National Committee in Alabama. b6
b7C

| |he met young republicans, connected with MANAFORT,
ATWATER, and STONE throughl| | when he went to Memphis on a WHIP
for Young Republicans to lobby. STONE was the chairman of the Young

Republicans. MANAFORT was running phone banks. In 1981 or 1982, he got
closer to MANAFORT during the Virginia senate rate.

Rick Gates (GATES)

GATES worked for BLACK, MANAFORT, STONE, AND KELLY. GATES worked as a
driver. DAVIS did not know how he got hired| b6

. b7A
lottery companv, was a cllent.! H

b7C

|and MANAFORT were close as well going back to the early days
of MANAFORT'’s political life.

GATES left MANAFORT was looking to hire

because DAVIS andl |were leaving. MANAFORT hired GATES. DAVIS and bé
b7C

GATES knew each other but never really worked together. The only
overlapped for a couple of months. Over the years, DAVIS has communicated
with GATES for scheduling, but he always messed it up. GATES was not
very organized.

DAVIS and MANAFORT invested in Washington Nationals tickets together, bé
which they kept until last year when MANAFORT dropped out and did not pay b7C
the bill. | MANAFORT did not notify

DAVIS he was dropping out, he just didn’t pay the bill.

Foreign Work
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Montenegro was DAVIS’s last foreign gig. Montenegro was the last bit of

Yugoslavia under Serbian rule. At the time, DAVIS was working withl | bé
| b7C

in Eastern Euriope.

DERIPASKA was the largest business owner in

Montenegro. He owned power and aluminum plants.

| pERTPASKA, [ | b6

Iwanted to invest in Montenegro. They bought a navy base on the b7cC
coast and converted it to super yacht port. They asked DAVIS to get

involved in Montenegro’s independence referendum. DAVIS and MANAFORT
worked on the election and referendum campaign which occurred in early
2006. DAVIS was more involved than MANAFORT. | |was in Eastern
Europe at the time. | | hired DAVIS to be a political “risk

’

adjuster.” He wanted information on first generation election countries.

| | was making investments in Eastern Europe and wanted DAVIS to

meet with politicians and corporate heads and look at assets.

This work occurred around 2004 to 2006.| | b6
| b7a
DAVIS sometimes met with politicians and sometimes took surveys. DAVIS b7C

made the phone calls, set up the meetings, gave advice, did some research

on stability and government, and political climate. firm in

London was a client of DMP.

DAVIS met via a friend in early 2004. DAVIS could not recall bé
who the friend was. The friend had called DAVIS and said he had a client b7C
who wanted to meet him in New York the next da%. DAVIS went to Atticus

Capital, a hedge fund in New York, and met who explained what he
wanted.l |said he had found DAVIS on Google. DAVIS started
working withl |one month later.

DAVIS first met DERIPASKA in London at lunch. DAVIS believed it was around
the end of 2004. [:::::::::] introduced DERIPASKA as his friend and board b6
member doing business together in Russia and Eastern Europe. DERIPASKA b7cC

seemed to have an interesting background. DAVIS learned DERIPASKA was

|DERIPASKA was an aluminum magnate, bigger than Alcoa. He was on
an acquisition binge.

DAVIS mostly met DERIPASKA at meetings in Moscow. He met with him about
four times. DERIPASKA’s business focus was aluminum. He bought aluminum

plants all over the world. | |was investing in various real bé
b7C

estate. One example was an old Bulgarian train station. DERIPASKA and

| | had some shared business, including power companies.
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MANAFORT was not involved with and DERIPASKA until late 2005 or b6
2006. DAVIS introduced DERIPASKA to MANAFORT. They did some work together. b7C

DERIPASKA became a client of DMP. They were paid by for work in
Montenegro. DAVIS was not clear how they divided up payments. He knew
wires were coming in. For example, they would send an invoice to

or DERIPASKA, and then a wire would come in from overseas to a

DMP account in US, and they had to figure out from whom.

DAVIS said there was an account set up in the Seychelles many years
earlier, but it was shut down and they were not using it.

In Montenegro, they were just paid for the independence referendum. They b6

were paid by | | and DERIPASKA. b7c

In GeorgiaJ originally wanted to look at assets and assess

political environment and ability to invest. |

; |DAVIS got to know the

President of Georgia who wanted| investment. There was minimal

commercial growth in the country and still Russian influence and iSC

recovering from revolution.| lwas considering buvindl |

The President had an issue with
I Iended up not buying it
b6
b7A
b7C
DAVIS did not bé

do any political consulting work in Georgia. DAVIS got to know the many b7¢C

people in the Georgian government who was made up mostly of Georgia ex-—

expats, but he did not work on campaign there.

DAVIS did not work in Uzbekistan, but he believed MANAFORT worked in one

of the “stans.” DAVIS did not think DMP worked in the “stans.” They only

worked in Montenegro and Ukraine.

DAVIS’s work in the Ukraine began prior to the 2006 election. | | bé

and DAVIS fly to Kiev for the election of Yanukovych versus Yuschenko. b7cC

They had meetings with people associated with KUCHMA, the existing
FBI(19cv1278)-2261



FD-302a (Rev. 05-08-10)

b7E

Continuation of FD-302 of (U) Richard Hannah Davis Interview On 02/08/2018

page 9 Of 18

president of Ukraine. | | b6

b7C

so he wanted to get a sense of the election. His

people were friends of Kuchma.

DAVIS learned about the split dynamic between the east and the west in

Ukrainian politics. DAVIS read through surveys and polls and got a sense

for what was happening in elections. There was an assumption that

YANUKOVYCH would get the Jjob and be KUCHMA’s successor. KUCHMA was leaving

office, but he was coy regarding his support for YANUKOVYCH. At the time,

the Ukrainian economy was doing well and the country was more unified.

DAVIS met with legislators who were members of the Party of Regions. DAVIS/

s assessment was that it “smelled bad.” People wanted change. That was

clear from polling data. Everyone was saying YANUKOVYCH was going to win.

DAVIS didn’t think so because people wanted change. DAVIS told| | b6
that there was instability and YANUKOVYCH may not win. DAVIS left without b7C
plans to do future work in Ukraine. After DAVIS left Kiev, around the time

of the election, there were new polls, and[:::::::::]vms alarmed by the

results. DAVIS sent | |to Ukraine to monitor the elections.

This was when the Orange Revolution happened. YANUKOVYCH claimed the win,

but the validity of the elections were challenged and the results

overturned.

DAVIS did not do any more work in Ukraine and never went back to Ukraine.

Beginning in late 2006, DAVIS started working with MCCAIN more. MANAFORT

got together withl and DERIPASKA and was introduced to b6
Rinat AKHMETOV (AHKMETOV). This was the beginning of DMP’s relationship b7C
with AHKMETOV.

DAVIS said the work for AHKMETOV was a different kind of work, meaning not
political consulting work. b4

When asked how DMP got involved in political work for the Party of
Regions, DAVIS stated that AHKMETOV funded the Party of Regions. DMP got
involved in political work for the Party of Regions branching from work
done for AHKMETOV. After the Orange Revolution, the Party of Regions was
not really active or doing anything. AHKMETOV and MANAFORT orchestrated a
Party of Regions come back. During this time period, DAVIS was doing
Montenegro and MCCAIN work, and was not in the Ukraine.

Konstantin Kilimnik

The first time that DAVIS met Konstantin Kilimnik (KILIMNIK) was 1in Moscow
He was introduced by| | This was probably around the time bé

[::::::]went to Ukraine. b7C
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When asked about DMP’s Moscow office, DAVIS said Black MANAFORT Stone and
Kelly had a Moscow office back in 1992, but DMP did not have an office
there. DAVIS only went to Moscow to meet with DERIPASKA.

DAVIS tried to put KILIMNIK in Montenegro but ended up not hiring him. He

learned KILIMNIK was working for DMP in Ukraine from[_____ ] DAVIS bé
described KILIMNIK as the “IRI guy.” KILIMNIK was referred as a potential b7cC
hire because he spoke Russian and had political experience. DAVIS later

learned in the media that KILIMNIK was Army Intelligence. DAVIS did not
particularly like KILIMNIK. | |

Cyprus

When asked about work in Cyprus, DAVIS stated he did not work there.
MANAFORT may have been involved in a campaign when DERIPASKA’s lawyer was
running for Prime Minister, but DAVIS was not involved. DAVIS did not know
the name of DERIPASKA’s lawyer. DAVIS never met with the lawyer and never
went to Cyprus.

DAVIS also did political work in Panama and Argentina in the early 2000s.

Foreign Agent Registration Act (FARA)

When asked about lobbying in the US, DAVIS stated he used| | as b6
a lawyer to look into FARA issues. He did not lobby much. Lobbying was not b7cC

part of DAVIS’s business.
DAVIS stated he did not do US outreach for Montenegro.

DAVIS did have conversations with MANAFORT about FARA. They had frequent
conversations regarding FARA when clients wanted to lobby in the US. DMP
did not do lobbying in the US, but would hired firms to the work.

DERISASKA and MCCAIN

MCCAIN and DERIPASKA met on two occasions. The first time was in Davos

around January 2006. They happened to be in the same place at the same

time. During this first meeting, MCCAIN and DAVIS were in Davos together.

DERIPASKA had a big dinner.[::::]also had a big dinner at Cloisters, and bé
DERIPASKA was there. DAVIS introduced DERIPASKA to MCCAIN at that dinner. b7C
They engaged in small talk.

The second time MCCAIN and DERIPASKA met was in Montenegro around August
2006. MCCAIN was traveling in Eastern Europe with eight other US Senators.
The Senators went to Georgia and then Montenegro. MCCAIN had been invited
to Montenegro by the Prime Minister. While there, the President of
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Montenegro threw a big party with government officials and others. When
DERIPASKA amd[:::::::::] learned the delegation was coming, they decided bé
to bring their yachts to the port in Montenegro, and they met MCCAIN after b7C

the dinner party. | |
[::::::::] It was a social meeting. DERIPASKA had a close relationship
with and investments in Montenegro. There were no requests by Montenegro

to reach out to US. They did not need US influence for the Montenegro
referendum.

Eurasia 21

FEurasia 21 was a DMP project. At the time, there was no easy way to know
about current events in the news in Eastern Europe. They wanted to set up
a web portal for Eastern Europe press reporting, translated to English and

put online in order to aggregate news in one place. | | funded bé

the project but ultimately, it shut down. The website was set up by a b7cC
woman named [:::::::]and a think tank in DC was hired to run the content.

DERIPASKA was also involved in Eurasia 21. He knew about the project but

did not fund it. The FEurasia Heritage Fund was something different.

DERIPASKA was practical with his relationship with Russia and PUTIN. He
knew PUTIN could give and take away and PUTIN’s favor was practical to
DERIPASKA’ s business.

Basel (Basic Element) was DERIPASKA’s holding company. DAVIS did not
recall exactly but believed there were Basel offices in Moscow and London.
DAVIS attended a Basel board meeting in London one time.

DERIPASKA'’'s involvement in other countries

When asked if DERIPASKA funded anything other than Montenegro, DAVIS said
he may have funded Georgia work as well as various activities, such as
polling, in other countries. It was hard to determine who was paying what
bill because overseas wires came from entities. It was unclear who the
sender was and the description of work was not always listed on wires.

Loans from DERIPASKA

DAVIS was not aware of loans from DERIPASKA. MANAFORT talked about
receiving loan, but DAVIS did not think any of the money coming in was
actually a loan. MANAFORT said they were going to treat money as a loan
from DERIPASKA, but DAVIS was concerned regarding this. DAVIS understood
the purpose of treating the incoming funds as a loan was to shield income;
however this was not explicitly said. DAVIS never saw a loan agreement.
DAVIS stated DAVIS MANAFORT/DMP made a lot of money from DERIPASKA in the
form of income, but they had never received a “loan” from Deripaska before.
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DERIPASKA did not loan money for Trump Tower. At the time, DERIPASKA and

|were paying DMP for work DMP had done. b6

b7C
DAVIS was referred to an email chain dated September 13, 2007 with the
subject of “JOHN HANNAH.” (Exhibit 1) The email chain included a thread
between MANAFORT AND | | copying pavis,| | and | | b6

|asked for more details about the loans from the b7C

Ukrainian/Russian lender. MANAFORT responds stating “this was a loan to
JHI for investment purposes. They NY apt was such an investment.’” DAVIS
did not think it was a loan. DAVIS never saw the loan documents, was not
aware of any loan terms and the loan was not repaid. Money received by DMP
from DERIPASKA was for services.

DAVIS’s last communication with DERIPASKA was around October 2006.

When MANAFORT and DAVIS were winding down their business together, there

were discussions regarding the “loans” to JOHN HANNAH and from a Russian

lender. E:::::] handled this because MANAFORT and DAVIS did not b6
communicate with each other wvery much at this time. DAVIS told[::::::]he b7C
did not think they were loans and if there were any loans on the books,

DAVIS was suspicious of them. DAVIS told[:::::]that MANAFORT could keep

any of the assets derived from the “loans”.

Other Loans

When asked if he was aware of other loans used to purchase assets, DAVIS
stated that he did not know if the Traxys investment had been purchased

with a loan, but it was bought by JOHN HANNAH. In the winding down, TIT

Holdings and JOHN HANNAH went to MANAFORT and Traxys went to DAVIS.

DAVIS was not aware of promissory notes where he owed money to the
business. DAVIS was shown promissory notes from 2005 and 2007 from DMP to
DAVIS (Exhibit 2). DAVIS did not recall executing promissory notes and did
not know why he would have a promissory note. He does not recall receiving
the money or the promissory note. The amount of the promissory note in

2005,| |was close to annual income from DMP. The amount of the bé
b7C

promissory note in 2007,| was more than he believed he had

received in income that year. Funds received by DAVIS from DMP were income
not loans.

DAVIS would have seen ledgers for DMP and JOHN HANNAH prior to 2007. DAVIS
used KWC to prepare his taxes. He does not ever recall seeing loans on the
books of the company. DAVIS could not recall if he received distributions
in 2008, but it was possible.

DMP Income
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When DMP was winding down,[::::::]did not ask about the promissory notes, bé
or funds “Due from DAVIS”. Funds were divided 50/50 between MANAFORT and b7C

DAVIS. During the years 2006 through 2008, DAVIS had quit taking salary
from DMP. His distribution from DMP was from previous activity, not from
new client funds.

Some funds received would have gone directly to JOHN HANNAH instead of
DMP. DAVIS was not aware of money going to LOAV unless MANAFORT would have
directed that.

bé
b7C

DAVIS’s last contact withl |was in New York. DAVIS ran into him six
months ago.l |

was still in contact withl |worked in | for
DAVIS.[::::]Hdght have also done a little work in| |

Funds received by Foreign Entities

DAVIS was asked about $14 million to DMP from Vega Holdings in 2005, of bé
which DAVIS received approximately | | DAVIS did not know for b7C

sure, but thought it might have been for work done for Akhmetov.

When asked whether there were written contracts, DAVIS stated that it was
routine to have contracts with corporate clients, but this was difficult
with governments. DMP likely had a contract with AKHMETOV because it was a
corporate project and they hired an accountant/law firms and needed to pay
them.

Political consulting contracts were divided into phase, but DAVIS did not
know specifics on contracts with Ukraine as he did not work on Ukraine.

When asked about ANTES MANAGEMENT, DAVIS did not recall why DMP was paid
by the company. When asked about SCM, DAVIS said it could have related to
AKHMETOV. When asked about NEOCOM SYSTEMS and ALGEMES SOLUTIONS, DAVIS did
not recall why they were being paid by these entities.

PERICLES

PERICLES was an outgrowth of activities in Eastern Europe. | |

l |was not that interested in b6

investing in the venture because he had his own hedge fund. DAVIS and b7a

MANAFORT did not know much about private equityv so thev reached out to b7¢
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| b7a
| | They launched the fund, documents were
executed and opportunities were looked at.

DAVIS did not go to Ukraine or Poland to look for investments because he
left to work for the MCCAIN campaign. By the time DAVIS had finished
working for MCCAIN, MANAFORT said PERICLES was done. MANAFORT said
|DAVIS did not know about | | b7a

DAVIS was not aware that investments were made. He
learned of the investments through the Cayman Islands lawsuit. DAVIS did
not have discussions with MANAFORT regarding the lawsuit or the deposition
in connection with the lawsuit.

MANAFORT had told DAVIS that around November 2008, | |

[ | DAVIS did not speak withl | bé

regarding the investments. DAVIS has not spoken with[:::::::::]since b7A

) ) ) b7C

around 2006. When asked 1f he spoke w1th[::::].regardlng the matter, DAVIS

said[::::]had pulled out. DAVIS had spoken with him in the spring of 2009.

Cyprus Bank Accounts

DAVIS was not aware of the Cypriot bank accounts. DAVIS was not aware of

any accounts set up in the Cayman Islands. When DAVIS left, there were no

Cayman accounts set up.

Other Contacts

DAVIS did not know who | |was. bé
b7C

| |sounded familiar, but DAVIS did not know him.

[:::::::::]was a | |who had worked with MANAFORT b6

on Ukraine stuff. DAVIS has not had contact withl |in about a decade. b7C
| |was | | DAVIS was not aware b6
of any work she did for DMP. b7¢C

A few years ago, DAVIS became aware that MANAFORT was using DAVIS’s name
after he left the company. MANAFORT did not ask permission. DAVIS called
RICK GATES and told him not to use his name or his initials.
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|worked for DMP and had previously worked for DAVIS as an bé
intern for MCCAIN work in 2000.[___ Jwas involved in Montenegro, the b7¢C
Panama Presidential Campaign, and Ukraine. E::::]left DMP to work on
MCCAIN campaign.
b6
b4
b7A
b7C
|
bé
b7a
b7C
[ ]and MANAFORT had a relationship as very close friends. They were b6
involved in some business together. There was a project involving b7a
insurance in Virginia. b7c
bé
DAVIS did not know who | |was. b7C
DAVIS said he had not met | | and had no business with him. bé
b7a
b7C

DAVIS did not meet SERHIY LYVOCHKIN, VICTOR YANUKOVYCH, or RINAT AKHMETOV.
DAVIS knew MANAFORT worked for AKHMETOV as the Party of Regions. AKHMETOV
was the Party of Regions post-Yuschenko election and the Orange Revolution.

Memo dated July 1, 2005 from MANAFORT and DAVIS to DERIPASKA regarding
“Work Plran” ZExhlblt 3)

When shown the memo, DAVIS did not specifically recall the document, but
he had no reason to believe it was not sent to him. The purpose of the
memo was to line up projects. Funding was project by project.

DERIPASKA, MANAFORT and DAVIS met in Moscow probably three times. Some
things in the memo materialized. Georgia and Ukraine materialized. DAVIS
was not aware if Tajikistan materialized. MANAFORT possibly did some work
there.
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DERIPASKA never retained DMP to do lobbying in the US. He was not looking
for this service.

When asked if DMP hired Akin Gump, DAVIS did not know of this. When asked
if they hired Project Associates, DAVIS stated they were hired for
communications and public relations work in Montenegro but not in the US.
It was an EU centric campaign.

DAVIS said there never was a Moscow DMP office. When asked why the Moscow
office was referenced, DAVIS stated that KILIMNIK worked for DMP, and he
was in Moscow.

Memo dated July 1, 2006 from MANAFORT to DERIPASKA regarding “Work Plan
and Model?” ZExhlblt 4)

DAVIS was shown a memo from July 2006 from MANAFORT and DAVIS to
DERIPASKA. DAVIS generally recalled the document, but not the specifics.
DAVIS commented it looked like a draft because the work was not completed.
The document was likely written by MANAFORT. Generally, MANAFORT would
write proposals and plans. DAVIS did not know who the “Basel Officials”
were. DAVIS met with DERIPASKA directly when met with Basel. MANAFORT may
have met with other officials at Basel.

When asked about the reference to Ukraine, DAVIS said Ukraine was the
economic driver in the region, but DERIPASKA was not that interested in
Ukraine. DERIPASKA was friends with people associated with the Party of
Regions such as AKHMETOV and YANUKOVYCH, but DERIPASKA was not actively
involved in Ukraine politics. That was AKHMETOVs’ turf.

When asked about work in Georgia and “-stan” countries, DAVIS stated that
by the time of this memo, DAVIS was done in Georgia. The work in the
“stans” did not come to fruition.

When asked why foreign politicians and businessmen were hiring DMP, DAVIS
stated that they thought DMP was smarter.

When asked about the reference to the Eurasia Heritage Fund, DAVIS did not
know exactly what this was referring to. This was not the Eurasia 21
website. It may have been an NGO or a think tank. DAVIS said it was not a
fund or a charitable entity. There were no conversations regarding this
type of entity being used for this work.

Russian NGO

BLACK, MANAFORT, STONE AND KELLY, had a rich history in Russia. They
helped set up the stock exchange and cabinet. In the early 1980s, the post-
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Soviet era, there were conversations about the development of institutions
and NGO development because Russia did not have any. DAVIS did not know if
anything ever materialized.

DAVIS also recalled conversations about public policy and social
responsibility by the Russian elite. Relations with Russia were different
in those times. It was more friendly.

Oguster

DAVIS did not recall who Oguster was. He was not familiar with the entity.

Email dated August 29, 2016 from DAVIS to| |of KWC
with subject “Re: RRD Partners penalng quesflons" (EXNibit D)

In the email,l Iasked DAVIS about the status ofl b6
b7C

When asked if had ever been paid via stock or shares, DAVIS stated that he

asked for this but never received it. DAVIS wanted equity position, but

was not offered one.

T-IT Holdings and IGPS were part of the Traxys portfolio of Pegasus. JOHN

HANNAH invested in these companies. When JOHN HANNAH wound down, DAVIS

ended up with T-II, and DAVIS and MANAFORT split IGPS 50/50.

Executed Termination Document of JOHN HANNAH (Exhibit 6)

DAVIS was shown an executed termination document of JOHN HANNAH. DAVIS

stated it was his signature on the document. He did not recall the

document specifically, but he had no reason to believe it was not the

actual document.

DAVIS did not recall the assumption of the Russian lender debt of'[:::::] b6
[:::::::] Although, DAVIS did not recall the debt, he signed the document b7¢
saying he was assuming the debt. DAVIS stated that this did sound

familiar, but the goal was to get MANAFORT to take on the Russian lender

debt.

When asked if this put on DAVIS’s books, DAVIS assumed so because[::::::] b6

b7C

When asked why he
agreed to assume the debt, DAVIS said MANAFORT told him DERIPASKA had

loaned them money. DAVIS questioned this. DAVIS stated that there was no
loan. DERIPASKA paid them fees; he did not lend money. When asked how he
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ended up with the debt, DAVIS said he did not know. DAVIS thought this was
irrelevant because he did not believe there was a loan and did not believe
they owed any money.

YIAKORA VENTURES

DAVIS had not heard of YIAKORA.

JOHN HANNAH

DAVIS believes JOHN HANNAH was re-incorporated by MANAFORT in Florida
after they separated. DAVIS learned this from the indictment.

Memo from MANAFORT to AKHMETOV dated June 2, 2005 with the subject “Re:
Major Bevelopment in US Government Position on UKraine Re-Privatization”

DAVIS did not recall MANAFORT contacting the National Security Council
(NSC) about the re-privatization issue. MANAFORT did not ever lobby
directly for anyone. He had relationships. DAVIS was not sure if MANAFORT
had a point of contact on the NSC at the time. It was not unlike MANAFORT
to ask someone to ask someone for him. DAVIS did not know specifically who
his contacts were because MANAFORT had been out of domestic business for a
long time.

Additional Contacts

When asked about DAVIS stated he knew b6
b7C
them well.

When asked about ROHRABACHER, DAVIS said MANAFORT knew ROHRABACHER from
the 1980s during freedom fighter days of the Angolan war. DAVIS did not
know if MANAFORT and ROHRABACHER maintained their acquaintance.

DAVIS did not know of a relationship between AKHMETOV and Russia.
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When DENMAN proposed her amendment, J.D. GORDON
Iapproached the chairmen. MATTHEW MILLER
may have gone with GORDON. | b5 per DOJ/OIP
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| DENMAN then confirmed
GORDON told her he was on the phone with TRUMP. |
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| She recalled GORDON telling her he had to clear it and he was
"talking to New York."

DENMAN explained that her amendment came up again later in the committee
meeting | b5 per DOJ/OIP
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[:::::::::]there was more discussion about changing the wording of her bb per

amendment. She recalled discussion of the use of "lethal force",

from the chairmen.
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Date of entry 06/13/2017

(U/ /#6869 Diana Destine DENMAN, date of birth (DOB) | |
social security account numberl I

| | was interviewed by SASI I
at the FBI San Antonio Field Office on June 7, 2017. After being advised
of the identity of the interviewing agents and the nature of the

interview, DENMAN provided the following information:

(U//Fe¥e) DENMAN was a Republican delegate for the state of Texas at the
2016 Republican National Convention (RNC) in Cleveland, Ohio. DENMAN was a
delegate for Senator Ted Cruz. Although first a Cruz delegate, DENMAN
stated she nevertheless supported Trump due to her duty to her country and
the Republican Party. DENMAN first participated in a Republican National
Convention 1980 in Detroit, Michigan, but she wasn't officially a delegate
until the 1984 Republican National Convention in Dallas, Texas. DENMAN
noted she foolishly did not run for the Platform Committee in 1984 but she
wishes she had. DENMAN did not participate in subsequent national
conventions until the 2016 RNC.

(U//Fo¥e) DENMAN noted this 2016 RNC was personally important to her due
to her belief of the poor current state of US national security policy.
DENMAN informed the interviewing agents she “worked her contacts” to make
certain she was on a subcommittee that mattered to her. Therefore DENMAN
landed on the national security and defense subcommittee, officially named

BAmerica Resurgent.

(U/~88€) DENMAN advised approximately one to two weeks before the RNC she
received a phone call from Matthew Miller. According to DENMAN, Miller
stated he was hired by the Trump Campaign and wanted to touch base
regarding the national security and defense subcommittee and he offered to
help in her in any way he could. DENMAN stated she was gracious during the
phone call but told Miller she didn't need any help.

(U/ /o886y According to DENMAN, she received an email when arriving in
Cleveland for the RNC from Washington, DC delegate Rachel HOFF. DENMAN
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informed the interviewing agents she did not reply to Hoff’s email but
Hoff proposed discussing with DENMAN LGBTQ and women issues regarding the
military and national security.

(U/ /Fo85e+ DENMAN discussed her long-standing involvement in emerging
democracies around the world which started for her during the Reagan
Administration. DENMAN stated she traveled to Honduras and Nicaragua in
the 1980’'s and then became an election observer in the Ukraine in 1998.
The trip to the Ukraine for DENMAN took place between March and April 1998
on behalf of the US government but sent by the International Republican
Institute. It was this experience in the Ukraine that formulated DENMAN’s
desire to assist the Ukrainian people after being “invaded by the
Russians”.

(U/ o8+ DENMAN recalled she didn’t know most of the other “players” in
the subcommittee room. During the subcommittee meeting DENMAN offered an
amendment, referred to by DENMAN as her "plank". DENMAN stated, due to her
experience in the Ukraine in 1998 she was adamant about inserting language
concerning US support to Ukrainian defense against Russia. DENMAN never
expected this amendment to become an issue, as she stated she believed all
Republicans would support it.

(U/ /A&y DENMAN noted the national security and defense subcommittee was
chaired by three chairmen who DENMAN referred to as the “Tri-Chairs”. The

Tri-Chairs consisted of delegates| | bé
b7C

DENMAN recalled when she raised her amendment, there were two men sitting
on the side of the room who stood up and walked over to the Tri-Chairs.
The five men then talked together and reviewed some documents. DENMAN
recalled[:::::]seemed to be the "stronger one" of the Tri-Chairs. The five
men then said they will table her amendment. DENMAN believes it was a
consensus between the five men. At the time DENMAN didn't know why the
five men would have a problem with her amendment. After the amendment was
tabled, the issue didn't come back around during the remainder of the
subcommittee meeting. DENMAN did walk over to the two men who introduced
themselves as Matthew Miller and J.D. Gordon (Gordon). DENMAN recalled
Matthew Miller was gracious and reminded her he called her to see if he
could help. DENMAN recalled Gordon informed her he was hired by the Trump
campaign. DENMAN recalled, she believes she saw Gordon on his cellular
telephone often once she had raised her amendment. When DENMAN and Gordon
spoke, Gordon informed DENMAN he had to clear her amendment "with New
York." DENMAN then asked Gordon the name of his person in New York and
Gordon told her it was Donald Trump. DENMAN noted she only shared Trump's
name as the guy in New York with the interviewing agents and refused to
tell it to reporters when asked prior. DENMAN informed interviewing
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agents, she is not sure if she believes him Gordon about speaking with
Donald Trump. When asked why by the interviewing agents, DENMAN stated she
can't understand how Trump would have the time to be on the phone with
Gordon, especially during this period of the RNC.

(U/A~edQ) According to DENMAN, Gordon's specific issue with her amendment
was with the inclusion of the "lethal defensive weapons to Ukraine"
language in the amendment. DENMAN was adamant to have that language
included as, based on her experience, the Ukrainians needed appropriate
weaponry to counter the Russian aggression. DENMAN believed not putting in
the lethal defensive weapons language would dramatically reduce the
effectiveness of the US assistance provided to Ukraine.

(U//FoBey DENMAN made note it was mostly Gordon, not Miller, who pushed
for her amendment to be tabled. DENMAN recalled she believes Gordon may
have worked with Paul Manafort in the Ukraine, but she was not certain.
DENMAN informed the interviewing agents she met Paul Manafort once in 1976
during his work in the Gerald Ford Campaign while she worked in the Ronald
Reagan Campaign and doesn't recall seeing him since.

(U//me56s- DENMAN stated she preferred not to remove the “lethal defensive
weapons’” language but would agree to do so if the rest of the language in
her amendment stayed intact.

(U/ o8y DENMAN stated that at the meeting for the full Platform
Committee, which she could not recall was later that afternoon or the next
day, DENMAN told one of the Tri-Chairs that she didn't want anything to
happen to her Ukraine Amendment. DENMAN then recalled discussion on the
final platform happened behind an actual curtain with the Platform
Committee leadership. The Platform Committee did insert DENMAN’s
BAmendment, but removed the lethal defensive weapons language, "washed it
down" according to DENMAN. DENMAN ended up voting for this final language.

(U/ /P88 When asked why she thinks Miller called her prior to the RNC,
DENMAN responded she did not know.

(U/ /Fe¥Sr When asked who else she think the FBI should interview, DENMAN
stated Rachel Hoff.

(U/ /8883 When asked if Miller or Gordon approached her at other times
during the RNC, DENMAN replied "no and you can bet I wouldn't look out for
them."

(U/ /690y When asked to reiterate that Gordon said he was on the telephone
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with Trump, DENMAN replied "yes". According to DENMAN, she asked Gordon
three times who he was on the phone with and he stated "™Mr. Trump" all
three times. DENMAN reiterated she can't understand how Trump would have

the time to talk to Gordon on the phone.

(U/)TOoTSy When asked if she recalled a transcriber or "court reporter-
type" in the room, DENMAN replied she had no recollection, but she might
not have noticed a transcriber due to where her seat was located.

(U/ &) DENMAN informed the interviewing agents, she did not initiate
any contact with the media. DENMAN also stated the media reports that she
reached out to reporters were false.

(U/ /o9 DENMAN maintains a list of every interview she does related to
the RNC which she provided to the interviewing agents following the
interview.

(U/ /e8> DENMAN received the following appointments under President
Ronald Reagan:

1) Co-Chair Peace Corps. Advisory Council; and
2) National Museum Board.

(U/FFeBey {Agents Note: Enclosed in a 1A Package are documents provided
to agents by DENMAN] .
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On Friday, July 6, 2018, Thomas "Tad" Devine was interviewed at the Office
of the Special Counsel by Senior Assistant Special Counsel Greg D. Andres,

DOJ Senior Financial Investigator and FBI Forensic
Accountantl Also present was Devine's attorney, b6
| |Garvey Schubert Barer, P.C., telephone number b7c
After being advised the identities of the interviewing parties, Devine
furnished the following information:
Background:
Devine has been a political media consultant/advisor since approximately
1980 when he worked on the President Jimmy Carter campaign. In addition to
working on the Presidential campaigns for Walter Mondale, Michael Dukakis
and John Kerry, Devine served as the Chief of Staff for former Providence
Mayor Joseph Paolino and was an Assistant to Boston University President b6
. . . . b7C
Devine also provided services for approximately 20
presidential elections outside of the United States. Most recently, Devine
worked for Bernie Sanders.
bé
b7C
Since 1983, Devine has been a partner in several political media Esc
consulting firms. In or around 2007, Devine formed Devine & Mulvey[::::::::]
In or around 2013 to form
Devine Mulvey and Longabauch.
Ukraine:
. . b6
In or around 2005, of Davis Manafort reached out to Devine's b7C
|at D&D Media Inc. to inquire about their
interest in working in Ukraine. After speaking with Manafort on the
telephone, Devine traveled to Ukraine and met with Manafort and the Party
of Regions (POR). Devine recalled being impressed with the campaign team,
UNCLASSIFIED/ A&FS
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to include an outside election observer. He subsequently E:C
agreed to join the team to manage the media campaign for Manafort and the
POR.
Devine and his team initially signed up to work on the 2005-06
parliamentary elections, but also worked on subsequent parliamentary
elections as well as the 2010 Presidential election.
Other individuals who provided services for Manafort and the POR include
hisl kmedia)J |(media), b6
| Pollster - and| b7A
© b7C
Devine stopped working for Manafort and the POR after former Prime
Minister Yulia Tymoshenko was imprisoned in or around late 2011. However,
a few people who worked for and with Devine, such as E:C
continued to work for Manafort and the POR.
Devine only met Yanukovych at one of the media photo/video shoots.
Devine never met Rinat Akhemetov, but knew from conversations with
Manafort that Akhemetov was one of the principal fundraisers for the POR.
Manafort told Devine that Akhemetov was funding the POR for b6
b7C
Manafort's staff in the Ukraine included and EsA
Konstantin Kilimnik.l b7C
Approximately 95% of Devine's work in the Ukraine involved producing media
ads, to include short 30-second ads and a few half-hour pieces. Devine
also wrote several speeches for Yanukovych, to include an economic speech
and his 2010 political convention speech.
bé
For the 2010 Presidential election, Devine and his team were paid b7C

plus a win bonus.

After the 2014 Ukrainian Revolution and the exile of President Viktor

Yanukovych, Manafort's partner Rick Gates asked Devine to come back and
meet with the new opposition block party. Devine stated he went back to
Ukraine and did work for Manafort and Gates for one week. He was paid a

b7C

Paul Manfort:
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Devine had a very good professional relationship with Manafort, but never
really socialized with him. He described Manafort as b6
was good to/with Devine. Devine's impression of Manafort while in the b7cC
Ukraine was a positive one. While very demanding, he had an enormous
challenge and worked very hard, day and night.
While working in the Ukraine, Devine would see Manafort at breakfast and
meetings at Manafort's office in Kiev. They might have also had a few
dinners together.
Manafort met regularly with Yanukovych and other POR Officials. Devine
knew this from his conversations with Manafort.
. . . . . bé
Devine described both Manafort and as his peers while in the b7C
Ukraine.

Rick Gates:

Rick Gates was Manafort's business guy who and was involved in all the
campaigns, but more in a business aspect.

Documents:
Devine was shown the following documents:

1. Consulting Agreements between Devine related entities and Paul
Manafort. Devine stated these were standard contracts where there
would have been schedules attached hereto. Document 009 would have
been the contract for the 2010 Ukraine Presidential Campaign.

2. Various memos regarding the media campaign in the Ukraine during
2005. Devine could tell from the memo structure that these were memos
he authored. For memos written "from" both Devine and Manafort, Devine
would author and Manafort would modify. Devine recalled Manafort liked
Akhmethov.

3. Various Invoices from Devine/Mulvey/Longabaugh to Davis Manafort.
Devine stated these were routine invoices that in the end got paid.
Manafort never discussed "loans" with Devine. Gates would often tell
Devine they (Davis Manafort) were expecting a new "traunche" and would
be sending payment to Devine.
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bé
b7C

4., January 13, 2006, email conversation between Devine

Devine recalled this email was written after

receivingl |polling data. Devine identified as an
employee of Davis Manafort in Ukraine.

5. February 3, 2010, email conversation between Devine and Manafort
regarding Election Night Speech. Devine recalled Manafort asked Devine
to draft an election night speech for Yanukovych. Devine confirmed
this the speech he drafted.

6. February 16, 2010, email conversation between Devine and Manafort
regarding FYI. Devine stated this was a conversation about an agreed
to bonus between Devine and Manafort for Yanukovych's victory.

7. Rugust 12, 2010, Media Strategy and Presentation of Message Memo

from PJM (Manafort) to Yanukovych with cc's to |and bcc's bé
b7C

tol |Devine confirmed this was a memo he authored and

Manafort adopted. Devine was unsure of all the individuals identified

bf initials; however,[:::::]might have been a reference to |

It was Manafort's practice refer to everyone by their initials.

8. September 1, 2010, email conversation between Devine, Manafort,

Gates,l regarding Talking Points. bé
b7C

Devine recalled these talking points were drafted for Yanukovych's
convention speech.

b6
b7C

9. August 15, 2011, email conversation between Devine, Gates,

and[:::::]regarding Meeting. Devine recalled Gates reached out to
Devine to see if he could arrange a tour/meeting of the White House

press office. Devine could not recall if he reached out to anyone.

b6
10. September 20, 2011, email from to and b7C

regarding Ukraine - First Draft. Devine recalled this was drafted in

response to the attached polling data forwarded by of

the Tarrance Group.

b6

11. February 8, 2012, email conversation between Devine and[::::::::] B7C

regarding Updating Website. As previously mentioned, Devine

stopped working for Manafort and the POR after the imprisonment
Tymoshenko.[:::::::::]was asking Devine if he wanted to keep the
reference to past work in Ukraine on their website.
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Devine further recalled being told by Gates that Manafort and the POR
hired an outside law firm to conduct and independent review of the
Tymoshenko's imprisonment.
12. RApril 2, 2012, email conversation between Devine Gates b6
. . . b7C
andl hegardlng Ukraine. Devine recalled Gates reached out to
Devine andl |regarding additional work in the Ukraine. As
previously stated, Devine and[::::::]decided to stop doing work in
Ukraine following the imprisonment of Tymoshenko.
13. Rugust 6, 2012, email conversation between TAD (Devine) and
Manafort at regarding Memo. Devine recalled that bé
although they were no longer working for Manafort and the POR, b7c
Manafort wanted to pick his brain and Devine also wanted to maintain
his good relationship with Manafort.
14. November 27, 2013, emaill conversation between Devine and
regarding Ukraine. |was al bé
in the firm and Devine wanted to include him in the decision making b7cC
process.
15. March 31, 2014, email conversation between TAD (Devine),
regarding Call - Important. This was after bé
Yanukovych fled and Poroshenko took over. Nothing came out of this b7¢
business proposal and a contract was never executed.
l6. RApril 1, 2014 email conversation between TAD (Devine), EsA
regarding b7C
17. June 9, 2014, email conversation between TAD (Devine), Gates,
regarding Kyiv. This was a conversation b6
regarding Devine's last project in Ukraine. b7C
. . . b6
18. June 16, 2014, email conversation between Devine, b7A
Devine identifiedl |as his b7C
19. June 19, 2014, email conversation between TAD (Devine) and
bé
b7Aa
b7C
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20. RAugust 16, 2015 email conversation between Manafort and Devine
regarding Meet the Press. Manafort reached out to compliment Devine
after a Bernie Sanders appearance on Meet the Press.
) ) ) bé
21. May 26, 2016, emall conversation between Devine and b7C
regarding Manafort's cell: Devine recalled then
Presidential Candidate Trump appeared on TV and when asked if he would
debate Sanders he said he would. They wanted to reach out to Manafort
about setting up the debate.
22. September 21, 2017, email conversation between Devine and[::::::::] b6
Devine stated the date as noted zzé

appears to be an error.

Miscellaneous:

Devine recalled being surprised when he read the Manafort indictments.

Administrative:

A copy of the above-referenced documents and interview notes have been
attached for the file.
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Richard William Gates III, previously identified, was interviewed by

FBI Special Agentl I Supervisory Special Agentl | b6
Forensic Accountant| |and Special Counsel Prosecutors Andrew b7c
Weissmann and Greg Andres. Present for Gates were Thomas Green,
|of Sidley Austin LLP. After being advised of the
identities of the interviewing parties and the nature of the interview,
Gates provided the following information:
Gates signed and acknowledged understanding the proffer agreement and
was reminded that the interview was voluntary, but if he chose to answer
questions he needed to be truthful in his responses.
bé
Gates b7C
Gates stated b6
b7C
Gates stated that there are things he cannot recall clearly. For
example, Gates could not keep all b6
b7C
In general, with Gates. Gates may b6
b7C
Kilimnik Visits
bé
Investigation on 01/30/2018 4 Washington, District Of Columbia, United States (In Person) b7A
b7C
File#l | Date drafed 01/31/2018 b7E
byl
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Gates was asked if he was sure the meeting he attended with Konstantin
Kilimnik was at the Havana restaurant in New York on 5th Avenue. Gates
stated he was sure that's where the meeting took place.

Gates was told that the meeting with Manafort and Kilimnik at the
Havana restaurant actually took place on August 2, 2016. Gates stated he
was sure he was at this meeting and when he previously said the meeting
was in May, he may have gotten his dates confused. Gates recalled that
earlier that same day, Manafort asked Gates to join the meeting. Manafort
either texted or emailed Gates saying Kilimnik was in New York and they
were meeting for dinner. Manafort asked Gates to join for part of their
meeting.

Gates arrived at the Havana restaurant after Manafort and Kilimnik had
already sat down to eat in the dining room. Gates estimated he was
present for approximately 45 minutes of the meeting. Gates was not sure
of the time he arrived, but believed it was sometime between 8:00 and 9:00
PM and he left sometime close to 9:45 PM.

When Gates Jjoined the meeting, Manafort asked Kilimnik to bring Gates
up to speed. Kilimnik told Manafort Viktor Yanukovych had reached out to
Kilimnik through an intermediary to say he wanted Manafort to run his come-
back campaign in Ukraine. Manafort laughed and declined the
offer. Manafort said it was not the right time given the media focus on
his work in Ukraine.

At this time, Yanukovych was still in Russia. Gates was not sure who
the intermediary was. Gates knew Yanukovych had two circles of people:
the "Family Faction" and the "Political Faction". The Family Faction
consisted of the Donetsk Clan and the Political Faction consisted of

| | Rinat Akhmetov and others who had been with Yanukovych bé
b7C

since the beginning of his political career. Gates speculated that the
intermediary was Sergiy Lyovochkin, but he was not sure.

Kilimnik told Manafort he was required to deliver Yanukovych's message
to Manafort in person and he was also tasked with relaying Manafort's
response in person. Kilimnik asked Manafort if he could meet with
Yanukovych in Europe, but Manafort said he could not because of the Trump
Campaign.

Manafort was somewhat upset with Yanukovych after Yanukovych fled
Ukraine. Manafort had worked very hard to get Yanukovych accepted by the b6
west and he was frustrated at how things developed. Additionally, b7A

Yanukovych never reached out to Manafort after he fled. b7C
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Gates

Gates, Kilimnik and Manafort also talked about the Trump
Campaign. Specifically, they talked about Manafort's plan for the
primaries. Gates was reminded that this meeting was in August
2016. Gates stated they must have talked about the delegate issue and
Manafort's plan to get Trump enough delegates to win the
nomination. There were many states which were refusing the give their
delegates to Trump even though he had won the primary. Gates was reminded
again that the meeting was in August 2016 and Trump had already secured
the nomination.

Gates corrected himself and stated that he, Kilimnik and Manafort
discussed the battleground states. Specifically, they discussed
Manafort's strategy for winning certain battleground states. Manafort
told Kilimnik he was focusing on blue collar states which had
traditionally been Democratic. Manafort walked Kilimnik through his
strategy to win these states and their electoral votes by focusing on
labor and immigration issues. The states Manafort highlighted were
Michigan, Wisconsin, Pennsylvania and Minnesota.

Gates, Kilimnik and Manafort also talked about the Oleg Deripaska
lawsuit and how it had been dismissed. Kilimnik said he was trying to
obtain documentation showing the dismissal. Gates did not know why such a
long period of time lapsed between the end of Manafort and Deripaska's
deal in 2008 and the lawsuit which was filed in 2014. Gates thought
Manafort and Deripaska resolved the issue in 2009. Manafort and Deripaska
did not have much contact between 2009 and 2014 that Gates is aware
of. Gates heard Manafort had sporadic meetings with Deripaska between
2009 and 2014 about things unrelated to the investment deal, but Gates was
not sure.

Gates was asked why the battleground states and campaign strategy were
discussed with Kilimnik. Gates stated Manafort and Kilimnik had a "close
relationship". Gates believed Manafort was bragging a bit and doing a
"victory lap" because Trump had won the nomination. Manafort was bragging
about his strategy.
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By way of background, Steve Bannon and Kellyanne Conway had different
strategies on how to obtain sufficient electoral votes. Neither of their
strategies involved flipping the battleground states Manafort identified.

Gates believed Manafort was telling Kilimnik about his strategy as a
way of showing how successful he was in US politics. Manafort saw this as
a way to get more international clients after the election. Manafort
believed if he could get Trump elected, foreign politicians would hire him
for their campaigns. Manafort never specifically said this to Gates, but
Gates was aware that this was Manafort's strategy to make a lot of money
like he had before. Manafort had said if Trump wins, "we're going to make
a lot of money". Gates then said that Manafort never said this as overtly
as that statement, but this was generally what Manafort said over time in
various discussions.

Gates was asked why Manafort would brag to Kilimnik about this. Gates
believed Manafort was bragging to Kilimnik because Manafort was trying to
get Lyovochkin and Akhmetov to pay DMP what they owed. Gates believed
this because Manafort sent an email to Gates and Kilimnik specifically
saying he was going to use his potential success with the Trump Campaign
as a means to get repaid by OB.

Gates explained that Manafort was using the "perception of his
position™ to get paid. Success in the US election would translate to
success in Manafort's business ventures. Manafort had no desire to work
in the Trump Administration. Rather, Manafort wanted to use his success
to make money with future business. Success in the Trump Campaign would
improve Manafort's image. In addition, Manafort's connections to the
Trump Administration would "open doors" for Manafort's potential future
clients.

Gates bé
b7A

b7C
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b7A
b7C
b6
b7A
b7C
Gates did not consider himself close to Manafort. Manafort was
difficult to be close with. Manafort treated Gates and Kilimnik like they
were below him.
Gates was askedl |
b6
b7C
Kilimnik and Manafort also talked about polling data as well as trends
related to the Trump Campaign and the battleground states. Gates did not
recall Kilimnik and Manafort discussing any opposition research or
negative campaigning during the meeting.
Gates
b6
b7a
b7C

Kilimnik never said he came at Deripaska's direction or to deliver a
message to Manafort from Deripaska.

When the meeting at the Havana restaurant ended, Gates and Manafort
left together and Kilimnik left separately. The reason for this was that
Politico and other media outlets were focusing on Manafort's connection to
Kilimnik and Manafort did not want to be seen with Kilimnik. Gates
believed Kilimnik left first.

Gates did not talk to Manafort about the meeting after the meeting
ended. Gates and Manafort did talk about some campaign issues.
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Gates was asked why Kilimnik would travel all the way to the US for a
dinner with Manafort to ask if Manafort would work for Yanukovych on an
election which was 4 years away. Gates was also asked why Kilimnik would
need an immediate response to such a question. Gates stated this did not
seem strange to him. Gates characterized Eastern Europeans as not
trusting and Gates did not think it unlikely that Yanukovych would want
the message delivered in person.

Gates, Manafort and Kilimnik used various nick names for Yanukovych, to
include "big guy", "VEY" and "Yank".

Opposition Research

At some point during the Trump Campaign, many people claimed to have
leads on negative information pertaining to Hilary Clinton. Donald Trump
Jr., Flynn and Sam Clovis all claimed to have leads on the missing Hilary
Clinton emails.

Trump had also read a book by Peter Schwartz which claimed Hilary
Clinton had connections to Russia as it related to the Clinton Foundation.

Flynn

Flynn claimed to have a lead of how to obtain the missing Hilary
Clinton emails. Flynn was flying on the campaign plane with Gates and
Trump and said that one of his contacts in the "intel world" could obtain
the missing emails. Gates did not recall Trump reacting to this claim or
giving any direction to Flynn about this topic.

Gates was not sure how the topic came up, but he believed there was
something on the news that sparked the conversation. Gates recalled Trump
was "pissed" abut the emails and the fact that they were deleted.

Gates assumed Flynn would have had contacts who may have been able to
obtain the missing emails. Flynn's claim seemed credible to Gates.

Flynn had a data consultant in Houston, Texas to whom he paid
$200,000. Gates was not sure, but thought that data consultant may have
been the source in the "intel world" to whom Flynn was referring. Flynn
did not specifically say who his source was.

Gates did not follow up with Flynn about this topic and was not aware
of any follow up Flynn may have had with Trump.

Trump Jr.

FBI{19cv1278)-2292



FD-302a (Rev. 05-08-10)

| b7a
b7E

Continuation of FD-302of (U) Rick Gates Proffer # 2 on 01/30/2018 7 of 16

, Page

Donald Trump Jr. claimed to have a lead on negative information about
the Clinton Foundation. Donald Trump Jr. brought this up at the Monday
morning Family Meeting Gates described earlier. The Family Meeting took
place at Donald Trump Jr.'s office.

Donald Trump Jr. said the lead came from a group in Kyrgistan. Donald
Trump Jr. did not say the lead came from Russians. Donald Trump Jr. had
not done any due diligence on the potential information and he was being
introduced to the group by a friend.

After the fact, Gates learned Manafort attended the June 2016 meeting
at Trump Tower with Donald Trump Jr. When the meeting came out in the
press, Manafort asked Gates to look at the campaign calendar and see where
he was that day. Gates found that Manafort had a meeting with Reince
Preibus on the same day and in the same room at Trump Tower as the Donald
Trump Jr. meeting. Gates believed the reason Manafort ended up at the
Donald Trump Jr. meeting with the Russians was because he had a meeting
with Preibus afterward in the same room.

Gates did not know why Sessions did not attend the June 2016 meeting if
Sessions was designated to handle the foreign contacts. Gates speculated
that Sessions only dealt with high level foreign officials and the June
2016 meeting was not considered important enough for him to be present.

There were many requests from foreign officials to meet with Trump
during the campaign, but most were ignored.

Sam Clovis

Clovis told Manafort that he had a lead on how to obtain the missing
Hilary Clinton emails. Gates did not have any specifics on this
lead. Clovis was close to Lewandowski and therefore not close to Gates or
Manafort.

b6
b7a
b7C
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bé
b7Aa
b7C
Gates' only information on[:::::::]was from new articles. b6
b7C
John Podesta
In or around May 2016, information came out in the media that John
Podesta
bé
b7C
Gates heard John Podesta b6
| John Podesta's b7cC
| The campaign did not have the bandwidth to handle opposition
research so it was run through the committee.
at the Republican National Committee was in charge of zgc
Opposition Research. is the person who uncovered information on
Fusion GPS. | |told Gates that most of his information was from open
sources.

John Podesta's emails were leaked and there was conversation as to how
this occurred. Gates recalled implications that the Russians hacked his
emails or they were released by someone inside the Democratic National
Committee. The main focus for the Trump Campaign was the content of the
emails, not were they came from. Negative information on Hilary Clinton
and her campaign were gleaned from the hacked emails and used. Gates
recalled one of the pieces of negative information was that Hilary Clinton
had access to debate questions prior to the debate. Other negative pieces
of information were related to Fusion GPS and UraniumOne.

Gates did not know who hacked John Podesta's emails. Gates stated the
Trump Campaign was not sophisticated enough to accomplish this. There
were also reporters and people on the outside doing their own research.
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Gates was not aware of anyone offering the hacked emails to the Trump
Campaign. Gates did recall one person who claimed to have a lot of
negative information on Hilary Clinton, but Gates never saw any follow
through from this guy. No one ever offered the Trump Campaign to hack
into John Podesta, or anyone else's emails.

Gates heard stories about the Clinton Foundation and allegations of
"pay to play", but he had no further information on this matter.

Gates was not aware of any foreign government offering to provide
assistance on opposition research to the Trump Campaign.

Campaign Financing

Gates was not aware of any foreign contributions to the the Trump
Campaign. Gates knew that some foreign officials wanted to attend the
Tnauguration, but Gates' understanding was that they could not
attend. However, if someone who had tickets brought a foreign official as
a guest, or gave them their tickets, that was fine.

After the primaries, Trump thought he could still self-finance his
campaign. Trump was told he would not be able to compete if he did
so. As a result, a "low dollar", digital donor campaign was initiated to
generate funding. At this time, Trump had minimal large dollar donor
support. Trump relied on small donations in high volume. Gates believed
the average donation was around $75.

There were some political action committees (PACs) and 501 (c)4 entities

which contributed to the Trump Campaign. Gates recalled thel b6
b7C

and donated. Most of the large dollar support was donated to

Congressional campaigns and not Trump's campaign.

Tnauguration

Gates did not have contact with Kilimnik during the inaugural
period. Gates was not aware of Kilimnik attending the
Tnauguration. Manafort was looking for tickets to the Inauguration, but
he did not say the tickets were for Kilimnik.

Gates recalled a few emails with Manafort andl b6
| | Gates believed the zzé
officials were the Election Committee Chairman and one other. Gates did

not believe the Ukrainian officials attended.
bé
Gates was aware that a Russian national who purchased Trump's house in b7
Florida had reached out | b7¢C
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Gates told many donors that tickets to the Inauguration could not be
given to foreign government officials.
b6
b7A
b7C
b6
b7A
b7C
(A break was taken from approximately 3:50 PM until 4:00 PM.)
Gates was not aware of any| | bé

| | Gates did not begin b7A

[———————————————————————————————————————————————— b7C

Gates and| b6
b7a
b7C

Gates was not aware of any financial support obtainedl for b6

the Trump Campaign. Gates never had any conversations withl on E;ﬁ
this topic. All of Gates' conversations with

Gates was asked if he was aware of any direct or indirect foreign
contributions to the Trump Campaign. Gates did not know about any foreign
contributions to the Trump Campaign either directly or indirectly.

Gates stated that

b7a

The Republican National Committee handled fundraising after Trump won
the nomination. The low dollar digital campaign was run by Brad Parscale.

Gates was asked if he knew about any gifts in kind, or offer to pay for
services by foreign entities.
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Gates stated Cambridge Rnalytica had its roots in the UK and there were
allegations about possible foreign connections. Specifically, Gates heard
questions about Bannon's role in Cambridge Analytica and his financial
stake in the Cayman Islands.

Data Trust was a separate company which performed the same function as
Cambridge Analytica. Cambridge BRnalytica's model captured large groups of
people who were "on the fence" or undecided about their vote. Data Trust
captured smaller groups, but had more detail on their views.

Bank Fraud

Gates was asked about the purchase of Manafort's property at 377 Union
St., Brooklyn. Gates believed Manafort asked him to initiate a wire
transfer from the Actinet Trading account for the purchase of this
property. Gates believed he wired the money to a title company. Gates
understood these funds were being used to buy property.

Gates was asked about the purchase of Manafort's property at 29 Howard
St., New York. Gates did not believe he wired the funds from Peranova or
Yiakora for this property's purchase. Gates said it was possible Manafort
asked him to initiate these wires, but he did not recall it.

Gates |

b6
b7C

Gates did not start managing the Cyprus accounts until 2008. Gates
opened the accounts in August 2007, but he wasn't transacting on b6
Manafort's behalf until 2008. | b7cC

Gates |

bé
b7C

Gates]| bé
b7C

FBI{19cv1278)-2297



FD-302a (Rev. 05-08-10)

b7a
: b7E
Continuation of FD-302 of (U) Rick Gates Proffer # 2 on 01/30/2018 Page 12 of 16
bé
b7C
bé
b7a
b7C
Gates b6
b7a
b7C
Gates most likely used his | email bé
accounts to communicatel I Gates may also have used his b7¢C
| |account until 2014 when that account was closed. Gates
thought it was possible he used hisl |account on occasion
as well. Gates' other email accounts werel |and

Gates, Manafort, Kilimnik and two "private equity people" located in
Ukraine had| email accounts. These accounts were obtained b6

froml | b7cC

Genesis Capital

Gates was shown an email from Manafort to Gates, | bé
| dated December 22, 2015 with the subject b7C
line,l |

Gates believed this email was a request for |and Gates b6

b7C
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Manafort had previouslyl |

| Manafort tasked Gates with helping manage

In late 2015 and 2016, |

Gates did not have much information regarding| |
| Manafort told

Gates he wasl | who

asked Manafort for help with

b7a
b7E

b7C

b6
b7C

b6
b7C

b6
b7C

bé
b7C

bé
b7C

b6
b7C
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bé
b7C
b6
b7C
) ) ) b6
Gates did not believe he ever spoke with b7C
Gates did reach out toI Gates explained
bé
b7C
Manafort and b6
b7cC
Gates was shown a series of emails related to his communication with b6
b7C
Gates stated that he knew he| |
b6
b7C

FBI{19cv1278)-2300



FD-302a (Rev. 05-08-10)

b7a
. b7E
Continuation of FD-302 of (U) Rick Gates Proffer # 2 on 01/30/2018  pu.e 15 of 16
Gates was asked i1f he recalled his conversation withl | Gates b6
b7C

initially stated that he did not recall a conversation withl but

the emails show he
stated he recalled

relayed Manafort's instructions tol | Gates then

askingl |to provide documentation forl |

Gates did not think this was

Gates was asked

why he sent

<15
b7C
| but he did not
understand exactly why. Manafort did not always give Gates the full
picture. Manafort asked Gates to do certain things, but he did not always
explain why. Gates gave the example of Manafort asking Gates to get
on board, asking Gates to obtain old insurance declarations from
or asking Gates to
Gatesl
bé
b7C
Gates then stated he knewl
<15
b7C
Gates was asked again about his communication withl | Gates
bé
b7C
Gates was asked to explain what he meant by "side agreement
loans". Gates stated that | b6
b7C

FBI{19cv1278)-2301



FD-302a (Rev. 05-08-10)

b7a
b7E

Continuation of FD-302 of (U) Rick Gates Proffer # 2 on 01/30/2018 16 of 16

, Page

b6
b7C

Gates was asked

bé
b7C

Gates was asked whyl
| Gates stated

b6
b7C
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 11/21/2018

On 10/29/2018, SA and Special Counsel Prosecutor Andrew bé
Weissmann interviewed RICHARD GATES III at the offices of GATES' counsel. b7c
GATES' counsel, Tom Greene was present for the interview. GATES provided

the following information:

MANAFORT's China Efforts

MANAFORT worked with]| on a telephone project in China that bé
never materialized4 technology guy was b7c
b7A
MANAFORT had tried to get some Chinese nationals into the inauguration,
but GATES said no. GATES informed of the situation but did not bé
know what happened after that. GATES was not aware of any Chinese money E;?
making its way into the PIC.
MANAFORT Ukraine Work
In 2010, DMP hired a number of people to assist with work in Ukraine,
including | bé
Mas al |who b7a
: : b7C
was brought 1n as a |to do Party of Regilons
groundwork.

After the US Presidential election, GATES never heard any plans regarding
Eastern Ukraine. MANAFORT asked GATES to connect with the bé

Ukrainian Rmbassador to open a line of dialogue between DONALD TRUMP and b7¢
PETRO POROSHENKO.
MANAFORT told GATES that ig
: : C
GATES was not aware of a relationship between PATTEN
and KILIMNIK.
UNCLASSIFIED/ /AFe8e
Investigation on 10/29/2018 4 Washington, District Of Columbia, United States (In Person) b6
b7a
File # Date drafted 11/14/2018 b7C
b7E
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GATES believed KILIMNIK may have had a direct line to OLEG DERIPASKA.
b6
b7a
b7C

VIKTOR BOYARKIN and DERIPASKA

VIKTOR BOYARKIN did a lot of b6

work for DERIPASKA. b7c
bé
b7a
b7C

BOYARKIN spoke good English. bé
b7a
b7C
bé
b7a
b7C

Miscellaneous

. . . . b6
had sent an emailil regarding a Clinton Foundation pay-to-play b7C
scheme. [This document, attached as a 1A, was provided later the same day

by GATES' counsel].
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Richard Gates III was contacted at Sidley Rustin, 1501 K Street,
Washington, D.C., in the presence of his attorney, Tom Green. Present for
the interview was Senior Assistant Special Counsel (SASC) Zainab Ahmad,
SASC Andrew Weissman, Forensic Accountant Assistant Special 230
Agent in Charge (ASAC* |and Special Agent[::f:::]
[:f::::]After being informed of the official identities of all present,
Gates provided the following information:
Gates stated that at the outset of his and Paul Manafort’s work with the
Trump campaign (in March 2016) the two had no control of budget or
finances. Following the April 2016 primaries in which Trump took control
of the Republican race, he (Trump) directed Manafort to develop state
budgets. The amounts in the state budgets were minimal at first
(approximately[::::::::]to start, mostly to finance direct mailings). bé
Larger budgets wvaried betweenl typically spent b7c
on media. Gradually, Gates and Manafort took more and more control of
budgets as a strategy to win delegates took shape. Gates stated that the
budgets (and duties) were divided during this time between Manafort and
Corey Lewandowski.
4 Ww 144 2 : : bs
The de facto campaign “CFO” during this time was b7a
would track projects expending funds, and served as the first b7C
check on such expenses.
Gates stated that Trump self-financed his campaign prior to April/May
2016. Gates stated that prior to his _and Manafort’s arrival on the
campaign, Trump loaned his campaidn |Gates added that[::::::::]
Iﬁénafort explained to Gates
that
b6
b7C
UNCLASSIFIED/ [EeVT
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b6
b7C

Following his success in the primaries, which all but assured he would win
the party’s nomination, Trump stated to his team that he wished to
continue self-financing his campaign. Gates stated that, due to the large
amounts required, this was simply not realistic. He held multiple
discussions on this topic with Jared Kushner, Steve Mnuchin, and others.
Bmong Trump’s plans was to win New York and California. Once shown the
sheer amounts of funding needed to be competitive in those states, he
became convinced that outside funding would be needed. The campaign’s
narrative became that following the primaries, Trump’s campaign would take
general financing like everyone else. Gates explained to Trump that
outside financing would come from two ‘buckets.’ The first was money
raised in conjunction with the Republican National Committee (RNC) and was
in large amounts. The second was small donations stemming from direct mail
and telephone calls.

Red Curve was a company hired by the campaign prior to Gates’ and Manafort’
s arrival. The company had previously worked on Mitt Romney’s campaign for
President in 2012. Gates was told by Don McGahn that he (McGahn) was
familiar with Red Curve’s work and that the company was well aware of all
FEC requirements. Starting in May of 2016, Red Curve largely ran the
financing of the Trump campaign (always with the pre-approval of

The company utilized a software application in which bé

Lewandowski, Manafort, or Gates could go on-line to approve budget bic
requests. Gates worked closely with[::f:::::]and his partner,l

to discuss the breakdown of budget expenditures. Once Lewandowski left the
Trump campaign in mid-June of 2016, Manafort took over the bulk of the on-
line approvals via Red Curve. Steve Mnuchin, the campaign finance chairman
and long-time contact of Trump’s, also had budget oversight.

Once Trump was the official Republican nominee for president, bickering
started between the campaign and the RNC. The principal argument centered
on dividing the incoming fundraising amounts between the RNC and the
candidate/campaign. The RNC’s issue focused on what the Trump campaign’s
budget should be, and predicated their assistance with Trump hitting
milestones such as a set number of pictures with contributors, drawing a
target number to events, etc. Slowly, however, Trump took charge of such
fundraising. Additional arguments centered on the use of RNC office space
by the Trump campaign.
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The campaign’s use of direct mailings, spearheaded by Brad Parscale (and
Kushner) kept the campaign from direct oversight by the RNC. It was, per

Gates, the lifeline of Trump’s campaign. In the 15t quarter alone, for
instance, the campaign raised $275 million through direct mail proceeds,
paying its own steep costs in the process.

Throughout the summer of 2016, the campaign bought up media in

increments paid in advance. Gates believed Trump may havel b6
b7C

Gates was asked about a $10 million influx into the campaign in October of
2016. He stated that he was out of the ‘inner circle’ by that time. After
Manafort left the campaign in August 2016, Gates himself had less
responsibility. The day-to-day oversight of the campaign was handled at
that time by Steve Bannon and Kellyanne Conway. The two were constantly at
odds with the Trump family, who had control over budget by that point.
Kushner, in particular, oversaw the budget, with Parscale handling the
approvals.

Gates stated he saw no evidence of any budget ‘kickbacks’ per se by the

campaign. However, in the media buys (led by as thel b6

buyer) an escrow fund was set up in which 2% of any budget amount would be 2;?

funneled. Manafort himself tried setting up a 10% commission for himself

on any and all media buys but Kushner stopped thisj

Around the time that Steve Bannon started with the Trump campaign, b6
b7C

introduced Jared Kushner to CA.

Gates, Manafort and Parscale met with from Cambridge

Analytica (CA) in New York[::::]promoted his company’s psychological model
as better than micro-targeting to assess potential voters. CA pitched
their ability to identify voters who may be on the fence between
candidates on a city-by-city basis[::::ﬁtold Gates that they had a

proprietary database with 5,000 fields.

Gates reached out to the Ted Cruz and Ben Carson campaigns for feedback on
how CA had worked for them. CA was broken into two discreet units: data
analytics, and communications. The Cruz campaign said that CA’s analytics
were great, but that communications left something to be desired.
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b6
b7A
b7C
At the end of the Republican National Convention, there was a meeting and
the campaign decided to put CA to the test. RNC and CA each received a
pool of people to audit. CA returned with slightly more, but more
“undecideds”.
The RNC did not want to use CA. Parscale was reluctant to bring a new
company into the campaign. Kushner wanted to use CA and negotiated a
package with payment being delivered at the end of the campaign. Kellyanne
Conway had planned to bring in her favored companies when she joined the
campaign, but was unable because of Kushner’s control.
. . bé
and worked with At CA and were embedded in the Trump b7C
campaign.
CA had told Gates that they were US-based, and indeed the company had
several US components. Gates later learned that the data was run in the
UK. This was a concern for Gates at the time because of the time
difference between the UK and the US East Coast.
b6
b7C
b6
b7A
b7C
After the election, Steve Mnuchin was not on the finance committee.
Mnuchin was angling for a cabinet position.
. . b6
was deputy and was responsible for handling day- b7C
to-day budgets. Gates would check things with[:::::::]before
also worked on the campaign.
| |was al |donor to the Trump campaign and raised a ton of b6
money for thel | b7A
b7C

| Gates opined
that |
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b6
: : : b7A
[was called in to help out with the Gold Star 1ssue arose. b7C
were also brought in to help with that
issue.
Gates and others would review Trump’s call logs on a daily basis. These
were produced by Rhona for Trump’s landlines and cell phone. When Conway
took over, Trump became harder to reach, and people started calling
Melania Trump’s cell phone to reach him.
Exhibit
. . bé
The per month pay schedule possibly included b7C

At some point in time,

At some point in time, Gates asked Parscale for the Brushfire polls.
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On 10/9/2018, SA and Special Counsel Prosecutor Andrew isc
Weilssmann interviewed RICHARD "RICK" GATES III at the offices of GATES'
counsel. Present for the interview was GATES' counsel, Tom Green. GATES
provided the following information:
was trying to get on TRUMP’s campai n] had b6
set up a meeting between PAUL MANAFORT andl |to get MANAFORT to b7C
sell PSY Group's services to the campaign] Ireceived the
proposal, but GATES did not. GATES never discussed using front people as
part of the plan. GATES did not recall any further information related to
PSY Group
UNCLASSIFIED/ /Feyge—
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On 11/14/2018, SA |IA| and Special Counsel
Prosecutor Andrew Weissmann interviewed RICHARD "RICK" GATES III bé
telephonically. After being advised of the identities of the individuals b7c
on the call, GATES provided the following information:
bé
b7C
Iwas a colleague of from was a
|GATES had met
A long time ago,[:::::]had said he was helping with a project
investigating a money laundering scheme.
At one point in time,[:::::]was working on a project that involved b6
tracking black money in Afghanistan. This project involved a United b7C
Nations AID corollary and was trying to get support from the US government.
wanted to bring in to help PAUL MANAFORT by showing
brought] into a group with some people in
asked GATES about it.
b6
GATES last spoke to b7C
*Following the telephonic interview, GATES provided email communications
with[:::::][attached as a 1A].
EX1
GATES was read a Viber exchange between himself and MANAFORT in which
GATES asks about MANAFORT's meeting with "DJT". MANAFORT had told GATES
that he was meeting with TRUMP to determine whether or not he could attend
inauguration events.
UNCLASSIFIED/ /FoUc—
b6
Investigation on 11/14/2018 4 Washington, District Of Columbia, United States (Phone) b7A
b7cC
File # | | Date drafted 11/19/2018 b7E
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GATES had heard that MANAFORT went to Spain at some point with b
[::::::]but GATES was not aware of MANAFORT's travel schedule in January b7C
and February 2017.

In January 2017, MANAFORT claimed he was using intermediaries, including
JRARED KUSHNER, to get people appointed. Additionally, MANAFORT said he had
other people helping him, including RUDY GIULIANI. MANAFORT claimed he was
talking to KUSHNER all the way leading up to GATES' plea.

<15
b7a
b7C

bé
b7a
b7C

UNCLASSIFIED/ fEeBe— FBI{19cv1278)-2332



FD-302 (Rev. 5-8-10) -1 of 2-

UNCLASSIFIED/ /Fobe-

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
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on 11/7/2018, SA sa| FOA
Senior Assistant Special Counsel (SASC) Jeannie Rhee, SASC Andrew
Weissmann, and SASC Greg Andres interviewed Rick Gates at the Offices of
the Special Counsel. GATES' counsel was not present for the interview.

Gates provided the following information:

** Gates was shown an email to Melania Trump on 12/30/2016 **

During the 2016 Presidential campaign, Donald Trump's (Trump) Friends &
Family list (the 1list) for people attending campaign events was broken
down by Trump family member. Lists would come from each of Trump's
children. Rhona Graff (Graff) handled the list from Trump himself. Melania
Trump would check and add names. If a name was associated with a specific
person, it would be put under their name on the list.

Graff was the gatekeeper of the list. People associated with the Trump
family sometimes added names.

The circle of people who were able to add names to the list were
immediate family members, close friends of immediate familv members, and
staffers of immediate family members. For example,

added people to the list. In some cases, Gates would send the lists back
to the kids for review and the kids would say they didn't add a particular
name on their own list.

UNCLASSIFIED/ /fFote—
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b6
[For this reason, sometimes 23?
the kids would add their own invitees to Trump's list. For example, during
the Republican National Convention, Ivanka asked Graff to add| |
to Trump's list. In some instances, a name would appear twice. In this
event, Gates would call Graff and de-duplicate.
Trump never personally reviewed the list, instead, Trump relied on
Graff. Several supporters added names to the list. Trump would only take
interest if a friend of his said they hadn't been invited.
By inauguration time, the list had been substantially expanded.
LNU was with the campaign. She became the point-of-contact for b6
b7C

people on the Friends and Family list.
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On 11/7/2018, SA Special Counsel Prosecutor (SCP) Greg
Andres and SCP Andrew Weissmann interviewed RICK GATES at the Offices of
the Special Counsel. GATES' counsel was not present for the interview.
GATES provided the following information:

Great America

Great America was a PAC run by COREY LEWANDOWSKI. Great America had been

started with a donation of

|had offices in thel |DC; his DC offices were based out of the

|offices.| wasl
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b6

was hired by to help with B7C

corporate activitiesl was doing marketing and Public Relations (PR)
witd |

In approximately 2010, GATES met with in New York to discuss work

expanding the Party of Regions (POR).

bé
b7C

helped set up a foundation for in the
introduced MANAFORT to[::::::::hn hopes that MANAFORT could assist with
PR goals. GATES was not sure if MANAFORT knew personally.

In 2013, reached out regarding payment.

bé
firm was never big enough to handle a large slate of business. b7C

seemed to

Campaign's Knowledge of MANAFORT's Ukraine Work

According to MANAFORT, he had mentioned his work in Ukraine in his first
meeting with DONALD TRUMP. TRUMP told MANAFORT that it was no big deal.
Later in the campaign, HOPE HICKS would forward MANAFORT questions that
she was receiving from the press about his work in Ukraine. MANAFORT had
also met with KUSHNER regarding the details of his work in Ukraine.

MANAFORT informed GATES that in early August while on the plane with
TRUMP, TRUMP had told MANAFORT that he needed to know any additional
damaging information that could come out. There was no discussion of
MANAFORT fronting his frauds with TRUMP or with the campaign.

Miscellaneous

b6
b7C

| |had approached GATES about having do a fundraiser

for GATES. GATES never met GATES never received money from

GATES was aware that JARED KUSHNER was holding the purse strings on the
campaign. KUSHNER allowed a 1-1.5% margin on media buys plus production

costs. KUSHNER drove money to be spent on digital.

MANAFORT had told GATES of 2 defense funds: one at the Whitehouse and one
outside.

EX 1 Memo RE: Creation of a Vehicle to Promote and Protect Trump For

President Delegates
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MANAFORT drafted the memo in preparation for a meeting with TRUMP.[::::::::] b6
MANAFORT'S primary goal was to protect 2;?

TRUMP's delegates at the Republican National Convention.

The 527 wvehicle had started out as an idea when MANAFORT was on the

campaign. The main question for MANAFORT was whether or not a 527 could

receive foreign contributions. At MANAFORT's request, GATES reached out to

DON MCGAHN to discuss the advantages of a 527 wversus a 501c.

GATES opined that b6
b7A
b7C

EX 2 Email from Thursday March 24, 2016

GATES wrote the 527 Entities Summary document. This document memorialized

GATES' discussion with MCGAHN. MANAFORT wished to create an entity for

which he would not be required to disclose donors. A 527 could take

foreign contributions, but the recipient would have to disclose donors.

This plan was never executed. Instead campaign funds were used.

EX 3 Segment from a Translated Email

KILIMNIK came to the US in May of 2016 During that trip, b6

KILIMNIK met with MANAFORT to share information about Ukraine. 2;?
bé
b7Aa
b7C

After KILIMNIK's meeting with MANAFORT, MANAFORT directed GATES to send

KILIMNIK polling data. The Internal FABRIZIO polling data that was shared

with KILIMNIK b7A

GATES believed that "Boy" could have referred to YURI BOYKO, who had been
an emissary between YANUKOVYCH and VLADIMIR PUTIN. "Tsar" was likely PUTIN
since BOYKO was a go-between for PUTIN.

"PP" was a reference to PETRO POROSHENKO.

It was widely known that there was infighting amongst contingents of
Opposition Bloc and at one point in time, BOYKO became the party face.

EX 4 Email from March 30, 2016
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LisEEAs b7a
|was referred to as b7C
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Oon 11/7/2018, SAI Senior Financial Investigator | b6
| ISpecial Counsel Prosecutor (SCP) Greg D Andres, SCP Andrew A b7c
Weissmann, and DOJ Money Laundering and Asset Recovery Section Attorney
Ann Brickley interviewed RICK GATES III at the Office of the Special
Counsel. GATES' counsel was not present for the interview. GATES provided
the following information:
GATES had learned about how Ukrainian politics worked from PAUL MANAFORT,
|Ukrainian oligarchs generated wealth b6
from the assets that they owned. Public officials were always on the take. zzé
This was consistent with GATES' experience in Ukraine.
GATES believed that MICHAEL OKANOSKY was one of the few Ukrainian
officials who seemed above-board, but OKANOSKY zgc
YANUKOVYCH's "Family"
b6
b7C

| b6
_ b7C

UNCLASSIFIED//FOUS-

Investigation on 11/07/2018 4, Washington, District Of Columbia, United States (In Person)

File # Date drafted 11/12/2018 be
b7a

by b7C
b7E

This document contains neither recommendations nor conclusions of the FBI. It is the propetrty of the FBI and is loaned to your agency; it and its contents are not

to be distributed outside your agency. FBI ( 189cvw127 8) -2339



b7Aa
FD-302a (Rev. 05-08-10) b7E

UNCLASSIFIED/ AFese-

(U/ 80+ Interview of RICK GATES 11/7
Continuation of FD-302 of /2018 MLARS on 11/07/2018  pyee 2 of 3

b6
b7C

GATES could not recall specificallyJ

BOYKO

b6
b7C

b6
b7C

b6
b7C

bé
b7C

Additional Individuals

b6

|prev1ously had worked for b7C

|had talked about acquiring

UNCLASSIFIED/ /Feve— FBI{19cv1278)-2340



b7Aa

b7E
FD-302a (Rev. 05-08-10)
UNCLASSIFIED/ fAFOE0o—
(U/ FFe¥e+ Interview of RICK GATES 11/7
Continuation of FD-302 of /2018 MLARS , On 11/07/2018 , Page 3 of 3

GATES had heard rumors that |had been involved in 230
b6
b7C

were doing work in the US (NFI). bé

b7C

ALEX VAN DER ZWAAN had told GATES

After POR Fled

When POR fled, bé
b7C

|Many of those who fled
GATES had heard rumors that YANUKOVYCH had to pay price of
for his home.
| a lower level person in Party of Regions (POR), had looked
: b6
at a property 1n
prop Y b7C

AKHMETOV

had looked at property in (NFI).
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Richard William Gates III, previously identified, was interviewed by

FBI Special Agent |Supervisory Special Agent
and Special Counsel Prosecutors Andrew Weissmann and Greg Andres. Present b6
for Gates were Thomas Green, of Sidley b7C

Austin LLP. After being advised of the identities of the interviewing
parties and the nature of the interview, Gates provided the following

information:

Gates signed and acknowledged understanding the proffer agreement and
was reminded that the interview was voluntary, but if he chose to answer
questions he needed to be truthful in his responses.

Other Crimes

Gates was asked about any other criminal offenses he had committed.

Insider Trading

The only insider trading and/or securities fraud offenses in which
Gates had been involved was related to ID Watchdog (IDW).

bé
b7C
bé
b7C
bé
b7C
Investigation on 02/12/2018 4 Washington, District Of Columbia, United States (In Person)
bé
File # Date drafted 02/13/2018 b7
by b7C
b7E
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b6
b7C

bé
b7C

b6
b7C

<15
b7C

b6
b7C

bé
b7C

bé
b7C

bé

Gates did not believe any of the investments or entities he b7C

participated in with involved any fraud.
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I Ihad an associate namedl

| |and Manafort invested in this business. Manafort's

portion of that investment came from Cypriot funds. Gates did not think
| was involved in any fraud or illegal activity.

Bank Fraud

When Gates was applying for his mortgage refinance loans through

he asked Manafort| |

Gates clarified
that| |

Gates also lied about the purpose and use of BADE LLC (BADE) when he

was applying for his mortgage refinance loans. Gates did not want to
disclose that he used BADE to receive income. Gates said he received
income from into BADE.

Gates knew that his net worth was listed as on
documentation sent tg This number was based upon the
value of Energy Today's stock. Gates' told

Gates he could use this to support his net worth.

Gates was responsible for opening bank accounts for DMP. Gates knew
that banks scrutinized account more if they thought the businesses were
related to politics. For this reason, Gates listed "business consulting",
rather than "political consulting"”™ to avoid any such scrutiny. Gates
specifically recalled doing this on the bccount

opening documents.

In addition to mis-characterizing the type of business DMP did, Gates
also altered some of the operating agreements provided to banks. For
example, Gates changed DMP's operating agreement when opening the[::::]
account. Gates changed the EIN number and the managing member from Gates

to Manafort.

b7Aa
b7E

b6
b7C

bé
b7C

<15
b7C

b6
b7cC

b7cC

bé
b7C

b6
b7C
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Bribery

Gates never paid, or was offered a bribe while working in

Ukraine. Manafort received a blackmail and extortion threat via email
once. Manafort told the FBI about this in 2014. Gates thought[::::::] bé
was behind the blackmail. The email b7C
threatened to release hacked information if Manafort did not pay. Gates
did not believe Manafort did anything in response.
Gates was aware of bribery in Ukraine, but he did not have specifics.
DMP paid their employees in Ukraine partially under the
table. Ukrainian tax law required businesses to pay taxes based upon the
amount of their payroll. For that reason, DMP reported to the tax
authorities that they paid their employees somewhere between 25-30% of
what they were actual paid. The difference between the reported amount
and the actual amount was usually paid in cash.
DMP did not pay bribes to any government officials. However, Manafort
told Gates about two expensive watches he gave to Akhmetov and another
oligarch.
Gates was aware that local officials]| |
bé
b7a
b7C
DMP never paid bribes any government officials in the US.
Lack of Candor Under Oath
Gates lied during his deposition in the winding up agreement b7a
Gates, Manafort and met before their depositions without
lawyers present to pull together relevant documents and discuss the b6
"chronology of events". Gates later clarified that b7A
and was not a party to Manafort and Gates' b7C
agreement to lie in the deposition. Gates met with Manafort 3-4 times for
this purpose.
Gates mostly told the truth during his testimony, but lied about how
the bank accounts in Cyprus were held. Manafort told Gates to lie about b6
| b7a
Specifically, Manafort told Gates to say b7C
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that b6
b7A
b7cC
The reason for this lie was to make it appear that
bé
b7a
b7C
FBI Interview 2014
Prior to the FBI's interviews of Manafort and Gates in 2014, Manafort
and Gates met to discuss the pending interviews. These meetings were with
an attorney.
Gates stated he did not lie during the 2014 interview with the
FBI. Gates noted some inaccuracies in the written report of his
interview. Specifically, the written report inaccurately described which
oligarchs were involved in which events. Additionally, there was one
event in which the report indicatej[::::]was not involved when in bé
actuality, he was involved. b7C
|and Skadden Report
b6
Gates did not recall submitting any written statement or declaration as b7C
it pertained tol
Gates knew the information regarding in the Skadden Report b6
was misleading, but he never signed any document, or testified to anything b7cC
related to this.
The Skadden Report referenced material which Gates thought had been
bé
b7C
b7A

FBI{19cv1278)-2369



b7A
FD-302a (Rev. 05-08-10) b7E

Continuation of FD-302 of (U) Rick Gates Proffer #8 on 02/12/2018 6 of 20

, Page

Gates explained that the purpose of the Skadden Report was to

bé
b7C
b7A
Gates had insight into the Skadden Report throughout the process. [::::]
and Manafort were in frequent contact. Additionally, Gates and b6
|were in frequent contact with a Skadden associate, Alexander wvan b7C
der Zwaan, who worked with[:::::] Through these channels, Gates was given b7a
details about Skadden's investigation into the matter.
With respect to the public relations and lobbving campaigns involwving
Project Hapsburg and the Skadden Report, |
| b6
| | | b7A
b7C
Campaign Fraud
Gates was not aware of any foreign contributions to the Trump
Campaign. Trump self-financed the campaign through the primaries. After
Trump won the nomination, additional financing came from Super PACs and
the Republican National Committee (RNC).
The RNC was largely running the finance operation through the Victory
Fund. All vetting of donations came from the RNC. Gates was not aware of
any foreign contributions into the Victory Fund.
Gates helped write a memorandum explaining the prohibition of foreign
contributions which was provided to the Super PACs early on. Gates knew
some of the people involved in the Super PACs were high net worth
individuals with high net worth contacts in foreign countries such as,
Russia and China. Other than the memorandum Gates help write, he was not
involved in the Super PACs and was not aware of any foreign contributions
to them.
The individuals with foreign contacts were Anthony Scaramucci, Tom
Barrack,l bé
contributions were mostly to the Inauguration. Gates was not aware of any b7cC

foreign contributions to the Trump Campaign through these individuals.
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Gates explained that foreign contributions could be accepted for "issue
advocacy". Gates was not aware of any such contributions for specific
policy issues. For the most part, the Super PACs were not policy oriented.

Gates was not aware of any foreign contributions used to promote Trump
outside the US. Gates was not aware of any foreign contributions paid
directly to Trump.

As for vendor payments from the campaign, Gates thought payments made b6
to were highly scrutinized. Gates already discussed the b7Aa
vendor payments related to Corey Lewandowski. Other than this, Gates was b7C

aware that Red Curve was paid a percentage of the money they
raised. Gates thought there may have been "over payments" to vendors, but
no outright fraud.

Gates stated he needed to go through his emails related to the

campaign. Gates recalled a donation of $2 million which came in. The

maximum allowed was $1 million. Gates thought the overage was returned to

the donor, but it may not have been. Gates said he would look through his

emails and provide any relevant documents to his counsel. Gates was not b6
sure he turned over his campaign folder to his previous counsel, b7C

[ 1

Obstruction of Justice
Special Counsel Investigation

Gates did not destroy any documents related to the Special Counsel's
investigation. Gates provided everything he had to his attorneys.

FARA Unit Investigation

Gates deleted documents related to the FARA Unit's investigation as
previously described. Manafort and Gates coordinated to make sure they
cleaned out any documents. Manafort told Gates to get rid of any
incriminating documents.

Gates spoke with |a few times in 2016 as it related to the

FARA Unit's request for information. Gates was trying to determine how
the ECFMU was really funded. [::::::]told Gates she did not know. Gates
initially said he did not try to coordinate answers with| | Gates b6
later stated that he,l had all received b7C
a list of questions from a reporter at the Associated Press (AP). Among

those questions was how the ECFMU was funded and who was behind the
ECFMU. Gates and | |

FBI{19cv1278)-2371



b7a

FD-302a (Rev. 05-08-10)

b7E
Continuation of FD-302 of (U) Rick Gates Proffer #8 on 02/12/2018 page & ©f 20
bé
b7C
In or around July 2016, Gates spoke withl |about the AP
reporter's questions as well. Gates andl | be
Gates and| | b7C

Manafort was involved in this coordination with

| |as well.

Gates contacted[:::::::]another time to find out who from the DNC was b6
doing a "hit piece" on Manafort's lobbying in Ukraine. Gates told[::::::] b7C
the reporting would negatively affect[::::::]too and he needed to have
the person "back off".

Gates did not speak withl |about the FARA reporting. Manafort and b6
| | Gates did not know if Manafort b7C
andl |talked about the AP article or the FARA Unit inquiry.

Gates did talk to b6
worked on the Trump Campaign with Gates. Gates andl |talked about b7C
the FARA Unit inquiry and how they needed to figure out what they were
going to say.

bé
b7a
b7C

The Skadden Report

bé
b7A
b7C
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b7A
b7C
Gates noted that at the time of the Skadden Report,
bé
b7C
Other
Gates has not lied in any other statements to law enforcement. Gates
has not been arrested. bé
b7C
Gates did not make any misrepresentations on his bail package to the
court in this matter.
b6
b7cC
Gates tried to start a wine import business called "Got Woke" which
would import wine from France and Italy. Gates applied for the license to
import wine, but nothing more.
b6
b7C

Gates did not claim these funds

on hils tax returns.

DMP falsified their financial records to avoid paying taxes in
Cyprus. Cyprus requires businesses to file annual audits. Gates was
tasked with creating documents to support a series of "loans" for funds
transferred in and out of the Cypriot accounts. Gates created loan
agreements and invoices to support the transfers of funds. Manafort was
aware of some of the documents, but not all. Gates had to create
documents to support the funds he had taken from the Cypriot accounts
without Manafort's knowledge as well.

Gates submitted expense reimbursement requests to Barrack, the
Tnauguration and Bmerica First Policies. Gates had these expense
reimbursements deposited into BADE. Gates would request reimbursement for
expenses which were not actually business expenses. By way of example,
Gates would request reimbursements for dinners which were personal and not
business related.
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Most of Gates' illegitimate expense reimbursements were submitted to
Barrack. Gates only submitted one expense reimbursement while at America
First Policies. Gates submitted two invoices for payment for his
services, but neither of these were paid.

A break was taken from approximately 11:50 AM to approximately 11:55 AM.
Kilimnik

On August 2, 2016, Gates arrived late to the dinner meeting between
Manafort and Kilimnik. There may have been topics discussed prior to
Gates' arrival.

When Gates arrived,

bé
b7A
b7C

Kilimnik and Manafort also discussed the Deripaska lawsuit status,
payment due to DMP by Rinat Akhmetov and Sergei Lyovochkin and the
battleground states.

Manafort wanted to know if the Deripaska lawsuit was dismissed.
Kilimnik told Manafort that Deripaska was not pursuing it. Kilimnik said,
per Viktor Boyarkin, Deripaska didn't even know about the lawsuit.

As described previously, Manafort and Kilimnik discussed the strategy
for the battleground states. This was a "broad" and "high level"
conversation. Manafort also asked Gates to continue providing Kilimnik
with polling data.

Gates thought the polling information he was providing Kilimnik was
going to Lyovochkin, or other Ukrainians as a way of showcasing what
Manafort was doing. Manafort wanted to get repaid what he was owed, but
also wanted to open doors to jobs after the Trump Campaign ended.

Gates was asked why Kilimnik referred to Manafort's "clever plan to

defeat" Hilary Clinton in an email. Gates believed this referred to
Manafort's strategy to attack Clinton's credibility. Gates was asked what
was "clever" about this. Gates agreed that it was not clever and he did

not know why Kilimnik characterized it as clever.

Gates did not trust Kilimnik. Gates did not know why Manafort was
sharing internal polling data with Kilimnik. Gates said Kilimnik could
have given the information to anyone.
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At the end of the meeting, Kilimnik left first. Manafort and Gates
were concerned about being seen with Kilimnik and that's why they left
separately. Gates thought meeting with Kilimnik was "bold".

After leaving, Manafort made a joke about Yanukovych and then he and
Gates started talking about a campaign meeting they had the next

morning. That night, Gates stayed at bé
b7C
b7a
With regards to the "Black Caviar" email discussed previously, Gates
believed this was a reference to Akhmetov. Gates could not explain why
Kilimnik said the person who gave Manafort the black caviar was in
Moscow. Gates speculated that Akhmetov could have been in
Moscow. Akhmetov traveled to Moscow frequently.
Manafort and Kilimnik did not discuss the topic of sanctions against
Ukraine or Russia, or any other policy issues at the meeting.
I I
I
I [ Gates explained that in 2004,
Vladimir Putin was angry with Yanukovych for the overturn of the
election. Putin gave and nothing bé
to Yanukovych at that time. b7c
b7A
Gates did not know what Yanukovych's relationship with Russia was more
recently and did not know if they were backing him in 2020. Gates noted
that if Russia did back Yanukovych, Yanukovych would be indebted to
Russia. Gates gave the example of how Akhmetov was indebted to Russian
banks.
In Gates' opinion, Yanukovych's proposal was "crazy" and
"impossible". Gates did not think Yanukovych could unify Ukraine after
what happened at Maidan. Gates did not think the message from Yanukovych
was "odd" timing as Manafort was working for Trump at the time. Gates bé
characterized b7cC
b7a

This had been brought

up in media reporting for years, mostly by pro-Russians who claimed

Yanukovych had been "illegally removed".

After the August 2, 2016 meeting with Kilimnik, Gates sent Kilimnik
polling data less frequently. In August, September and October, Gates did
not have much time and only sent Kilimnik this information
sporadically. The information Gates sent during this time period was more
publically available information and less internal data. When Manafort
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left the campaign, Gates' access to polling data was limited as Fabrizio
was distanced from the campaign.

Gates used Whatsapp and text messaging from his DMP cell to communicate
with Kilimnik. Manafort used Viber and DMP email to communicate with
Kilimnik. Gates did not believe he ever communicated with Kilimnik via
his campaign email.

Gates was asked what plans the campaign had in motion in August
2016. Gates stated there were multiple plans, but minimal resources to
make those plans happen. The RNC had not signed off on Trump yet. The
campaign did not have the resources to set up offices in each state and
Trump was having trouble getting the Republican officials in each state to
support him. The main issue in August 2016 was where to put the limited

resources.

At that time, the Trump Campaign was receiving donations through the
small dollar digital campaign run by Brad Parscale and the Victory Fund
run by the RNC. It was decided that money should be spent on traditional
and digital media advertising in specific states.

Pennsylvania, Michigan, Wisconsin, Florida, North Carolina, Arizona,
Colorado and Nevada were selected to receive the most resources. These
states were chosen from a pool of states generated from Fabrizio's polls:
Florida, Ohio, North Carolina, Virginia, Pennsylvania, Michigan,
Wisconsin, Maine, Minnesota, Arizona, Colorado, Nevada and Georgia.

Gates explained that when the Billy Bush tape came out, the campaign
had to change their resource focus as they had lost the moderate female
vote. Similarly, when FBI Director Comey announced the FBI was reopening
the Clinton investigation, resources were reallocated to Colorado, Nevada
and Arizona. Other changes were made periodically based upon which states
were "early ballot states".

A break was taken from approximately 12:40 BM to 12:45 RAM.

After the election, Gates did not have much contact with
Kilimnik. Kilimnik may have sent Gates a congratulatory note. Gates was
| bé
b7C

| Gates did not initiate any contact with Kilimnik after the

election. Other than a congratulatory message, Gates could not recall if
Kilimnik reached out.
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Someone reached out to Gates requesting tickets to the Inauguration for
the Ukrainian Central Election Committee chairman. Kilimnik may have
followed up with Gates on this request. Gates did not provide the
tickets.

Gates did not know if Manafort and Kilimnik were communicating after
the election because Gates and Manafort were not communicating very often.

Gates did not have any contact with Kilimnik after the
Tnauguration. Gates talked to Manafort multiple times about
Kilimnik. Manafort said he was trying to see Kilimnik on one of his
trips. Gates wasn't sure which trip. Manafort traveled to China at one
point, but Gates did not know when.

Gates and Manafort also discussed some media reporting on Kilimnik
which described him as a Russian operative and Manafort's "guy". Manafort
said the reporting was "bs". When the email from Manafort to Kilimnik
about "private briefings" came out in the news, Manafort said it was "bs"
too and that he did not trust Kilimnik.

Gates did not know if Kilimnik was actually Russian intelligence, but
he suspected he was. Gates had no evidence of this, but Kilimnik was
always gathering information about everything.

b7A
Sam Patten
Sam Patten was brought on by Kilimnik in 2014 to do opposition research
for OB in Ukraine. Patten was in and out of Ukraine during this
time. Gates met Patten a few times. Gates wasn't sure how Kilimnik knew b6
Patten. a media consultant in D.C. used by DMP, was good b7C

friends with Patten.
Gates had not heard of Bergamont Ventures.

Manafort and Policy
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Gates was asked if Manafort ever advocated for any foreign power as it
related to US policy. Gates stated that Manafort asked Gates about US
policy on Cuba.

Manafort had work in Cuba which related to the privatization of
healthcare. Manafort was traveling to Cuba and meeting with Raul
Castro. Manafort wanted to know what Trump's position on Cuba
was. Manafort called Gates about this two times after the
Tnauguration. Gates told Manafort he would find out and get back to him,
but he didn't because two days later, Trump's position on Cuba was
reported in the news.

Barrack and Policy

The largest investor in Colony Northstar was a Barrack bé
and b7C
| | Also, 1n the summer of 2017, Barrack met with] |1in b6
Europe. Gates clarified that Barrack andl |had a meeting b7C
scheduled, but Gates did not know if it actually took place. b7a
bé
b7A
b7C

Gates did not

Kniow what happened.

At this point in the interview, at approximately 1:05 PM, the writer

and Special Counsel Attorney Greg Andres departed. SSA[::::::]and,Special bé

Counsel Attorney Andrew Weissmann continued the interview. b7cC
b6
b7a
b7C

Roger Stone
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Gates joined the lobbying firm of Black, Manafort, Stone and Kelly

l | Gates worked on the firm's media/campaign strategies. Gates worked

mainly forl and rarely worked with Stone. Lee Atwater worked b6
at the firm and was close to Stone. Stone and Manafort worked together a b7C
lot with Stone working for the Republicans and Manafort working with
international clients. During President Regan's term, the firm became
established.l
| | The firm did extremely well in the 1980s. In 1994 the firm was
acquired Berson which fractured the partnership and led to Manafot and
Stone starting their own lobbying firm. Stone also left the firm because
ofl
After Gates left Black, Manafort, Stone and Kelly , he attended annual
lunches that the firm held. Stone would attend these annual lunches
approximately every three years.
In 1995, Gates was recruited by |
| In 1997, Gates worked asl I
| Gates main role was to sell lottery systems to foreign
countries. In 2000, Gates returned to the U.S. and worked for
Iwas close friends with Stone. I bé
b7a
b7C
Stone's relationship with Donald Trump began when Trump hired Stone to
lobby on behalf of his casinos.
[::::]and Manafort had disagreements and they usually revolved around
monetary disputes. [:::::]was hired by a competing Ukrainian politician to b6
provide election consulting and this created a rift between[::::]and b7a
Manafort. However, i1t was not a big falling out. b7¢C
Stone was an advocate for Trump hiring Manafort to work on the
campaign. Trump had a personal relationship with Stone for decades. After
Trump's debate with Megan Kelly on Fox News, | |
bé
b7A
b7C
During the Trump campaign,l |had a practice of copying Gates on b6
emails that he sent to Manafort. Ifl |could not locate Manafort b7A
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himself, he would often call Gates. At Manafort's direction, Gates would

sometimes calll |
| |and Manafort directly communicated with each other a lot

during the campaign but Gates was not involved in those b6
communications. Sometimes Manafort would advise Gates thatl | b7a
b7C

| but Manafort often did not

provide anymore detail. |

Sometimes, Manafort would have Gates follow up on strategic

recommendations provided byl I

[ »s
| b7Aa
b7cC
Hacking
Gates described and Gates was
not sure if he actually had information related to the hacked
emails. Gates had a conversation with Manafort where Gates told Manafort
he was shocked that actually got the hacked information because
usually he's usually Jjust Gates asked Manafort where ng
b7C
| Manafort told Gates that| |
| Gates stated thatl
Prior to the DCCC hacked emails were released publicly, Gates was at
Manafort's Trump Tower apartment and Manafort stated that | b6
b7A
b7C
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| After the public release of the
hacked emails, Gates was with Trump on his plane on the tarmac. The plane
was delayed for thirty minutes so Trump could work the information into b6
his speech. Gates did not know if[:::::]had already provided the b7a
information contained in the hacked emails to Trump. Once the hacked b7¢
emails were publicly released, the discussion on the campaign was how to
use the information in the emails to show that the Democrats were
dysfunctional. The RNC had a research team reading through the hacked
emails after they were publicly released.
were the people at the RNC who ran the rapid response team to decide what
say about the emails. Gates was not involved in this process; rather,
[:::::]and Manafort made those decisions.
Gates stated that nobody on the campaign was sophisticated enough to be
able to hack into computer systems. Nobody on the campaign was concerned
about how or who hacked the DCCC. The campaign tried to put out excerpts
from the DCCC hacked emails as quickly as possible. There was no media
strategy developed regarding the hacked emails.
Steve Bannon joined the campaign on August 15, 2016. Subsequently,
Gates found out that Bannon had a relationship with[:::::] Gates was in bé
Bannon's office numerous times when called Bannon. Gates does not b7a
recall any conversations with Bannon regarding hacked emails. b7¢
b6
b7A
b7C
Gates stated thatl b6
| Michael Flynn was the individual b7A
on the campaign who came up with the "lock her up" slogan in reference to b7C
Hillary Clinton.
b6
b7a
b7C
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b6
b7Aa
b7C
After the election, Gates did not have any contact with
cut off contact with Gates because he did not provide him the wvoting
list. [:::::]and Manafort were attempting to get Trump to pick Rudy
Guiliani for Secretary of State. Trump was going to pick Guiliani for
Attorney General but Guiliani thought he deserved a more important cabinet
position. Gates stated Guiliani overplayed his hand with Trump and was bé
not picked for any position with the administration. z;z
Gates did not think that[::::]and Thomas Barrack had a significant
relationship. If Barrack needed something from[:::::] he would have gone
through Manafort.
b6
b7a
b7C
l. ll . . | but Manafo?t éid not hire th%s bE
individual. | |belleved that Lewandowskl did not do anything related b7A
tol believed this was an important b7C
vehicle.
Manafort took over the bé
had a strong relationship with Pericles Capital and eventually went to b7C

. b7Aa
work for Pericles. In ZOlO,I |

| |Subsequentlv,

Manafort formed a new company called DMP |
| for branding purposes.

Foreign Money to the Campaign

There was speculation that foreign individuals wanted to donate to the
campaign and used a pass through to mask the foreign donation, but Gates
was unaware of any specific situations. Gates stated he believed foreign
governments did donate to the Presidential Inaugural Committee (PIC)
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through U.S. based based companies but he did not remember any
specifics. Gates stated he would look at his holdings to see if he could
find any specifics.

Uncoordinated Rallies and Media Campaigns

Gates stated that the campaign controlled all the rallies that Trump
attended. Regarding uncoordinated rallies, the campaign did not focus or
track them, and did not have any system to identify where people were
organizing these uncoordinated rallies. The campaign utilized the
resources of the RNC when they utilized Trump surrogates. The campaign
only tracked social/digital media adds that were organized by Brad
Parscale. Digital media was controlled by Parscale and was hard to figure
out. Parscale had a relationship with Facebook, Twitter and Google.[:::::]
[::::]had the main relationship with Google. Parscale developed the b6
digital add buy strategy for the campaign which targeted areas Clinton was b7cC
campaigning; thus, most of the digital adds people were seeing in those
specific areas were for Trump. Another strategy was to buy all add time
for a specific date ahead of Clinton arriving in that location with the
purpose of dominating the digital market in that area.

The campaign attempted to figure out where the money that funded the
anti-Trump/pro-Clinton digital media came from.

Other

Gates worked for Barrack when Comey was fired and he had no information
about the firing. Barrack and Gates were in Wasington, D.C. when Comey
was fired. Gates stated that he and Barrack discussed Comey being fired
and that it was a typical Trump behavior to react without waiting for all
the facts. Gates does not recall if he spoke to Manafort about Comey

b6
being fired. Gates spoke toI Iabout it in general terms and they b7C

discussed how this was typical Trump behavior. Gates speculated that
Trump fired Comey because of the Russia investigation based on his
knowledge of Trump's personality, but Gates did not have any actual
insight.

Gates had no information regarding why Flynn was fired. Gates spoke to
McFarland after Flynn was fired and she was very upset and concerned about
how it would effect her role in the administration. However, Gates never
discussed with McFarland what Flynn knew regarding Russia.

After Manafort left the campaign, Mike Pence would occasionally ask
Gates how Manafort was doing.
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Based on Gates work on the campaign, he knew that if Trump won the
election he would try to build a relationship with Russia because Trump
believed it was better to have a friend than an enemy, and his goal was to
repair the relationship. Trump was not pleased when Congress passed
sanctions against Russia.

bé
b7C
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Date of entry 03/28/2018

Richard William Gates III, previously identified, was interviewed by

FBI Special Agent Supervisory Special Agent |

and Senior Special Counsel Attorneys Andrew Weissmann and Greg

Andres. Present for Gates were Thomas Green,l I

After being advised of the identities of the

interviewing parties and the nature of the interview, Gates provided the
following information:

Senior Special Counsel Attorney Greg Andres presented Gates with a copy
of the original proffer agreement and was initialed and dated by Andres,

Gates, and Gates’ attorney Senior Special Counsel Attorney

Andrew Weissmann then advised Gates of the terms and conditions regarding
providing information to the government under the signed proffer
agreement. Weissmann advised that under the terms of the agreement Gates
has agreed to provide information to the government, and to respond to
questions truthfully and completely. Weissmann advised that only being 90
percent truthful would violate the terms of the agreement and that it was
only in Gates’ interest to be 100 percent truthful. Weissmann advised that
should the government and Gates not proceed with a cooperation agreement
and be prosecuted, under the terms of the proffer agreement no statement
made by Gates during the meeting could be used against him in the
government’s case—-in-chief at trial except the government may use any
statement made or information provided by Gates in a prosecution for false
statements, perjury, or obstruction of justice, premised on statements or
actions during the meeting. Moreover, the government may also use any such
statement or information at sentencing in support of an argument that
Gates failed to provide truthful or complete information during the
meeting. The government may make derivative use of any statements made or
other information provided by Gates during the meeting. Gates advised that
he understood the terms and agreed to the terms.

Deripaska Lawsuit in New York

In January 2018, Manafort told Gates that O0leg Deripaska sued Manafort
and Gates in New York state court in an effort to demonstrate that he was
willing to help the government's investigation by being a witness against
them in exchange for being granted a visa. Gates believed that this was
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pure speculation by Manafort. Gates and Manafort became aware of the
lawsuit via the press reports.

Roger Stone

Gates joined the lobbying firm of Black, Manafort, Stone and Kelly
after I

| Gates worked on the firm's media/campaign strategies. Gates worked

mainly forl and rarely worked with Stone. Gates worked on

|During Gates time at this firm, he did not work directly for
Manafort.

| |worked at the firm and was close to Stone. During
President Regan's term, the firm became established. Subsequently,[:::::]
I I The firm did extremely well

in the 1980s. Stone and Manafort worked together a lot. Stone worked
with the Republican clients and Manafort worked with the international

clients. |which fractured the

partnership and led to Manafot and Stone starting their own lobbying
firm. Stone left this new firm because of a monetary dispute and Stone
started his own lobbying firm.

After Gates left the lobbying firm, he attended annual lunches that the
firm held. Stone attended these annual lunches approximately every three
years.

In 1995, Gates was recruited by |

| In 1997, Gates worked asl I

| | Gates main role was to sell lottery systems to foreign

countries. In 2000, Gates returned to the U.S. and worked forl |

has close friends with Stone.

Stone's relationship with Donald Trump began when Trump hired Stone
to lobby on behalf of his casinos.

b7a
b7E

bé
b7C

b6
b7C

bé
b7a
b7C

bé
b7C
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| | b6
b7C

had a strong relationship with Pericles Capital and eventually went to

work for Pericles. In 2010, |

b6
b7C

Opposition Block

Gates advised that in 2014 DMP’s Ukrainian work started to “fizzle
out”™. This was a result of the Ukrainian President, Viktor Yanukovych,
fleeing to Russia in February 2014 as a result of the Euromaidan protests.
As a result, the Party of Regions (PoR) lost power. In approximately May
2014, the Opposition Bloc (OB) was formed by mostly former PoR
members. Manafort via DMP acted as a political consultant for OB and
helped create and formulate the OB. Manafort helped pick the candidates
and developed the campaign strategy to include how to rebrand the OB and
distance it from the PoR. In the October 2014 parliamentary elections,
the first elections the OB participated in, based on Manafort’s strategy,
the OB won 10% of the vote which equated to approximately 29 seats in
parliament. According to Ukrainian law, any elected parliament member
automatically received immunity and this was important to former PoR
politicians because it would preclude them from being arrested because of
their work for the PoR. Subsequently, the OB never materialized as a
dominant party like the PoR.

|was hired and paid by two Ukrainian oligarchs, Serhiy

Lyovochkin and Rinat Akhmetov,l Yuriy Boyko, who worked

with Lyovochkin, and| | who worked with Akhmetov, also bé
b7C

worked withl ILyvochkin and Akhmetov were supposed
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b6
b7C

bé
b7a
b7C

Lyovochkin appointed | | and Gates worked with bé
| | Gates b7C

worked on micro-targeting projects.

bé
b7a

Gates believed |—| b7¢C

DMP

DMP had an office in Kiev and| |

| | other individuals who worked at DMP were | bé
| Itwo translators (Gates could only remember the name of one Z;ﬁ

translatorJ

DMP Post Ukraine
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Gates worked for Manafort/DMP after Yanukovych fled to Russia.l |

b6
b7C
| | During this time period, Gates realized that he needed
to reign in his lifestyle because DMP was not generating any income.
[:::::::]was trying to generate new political consulting business for b6
DMP but no new contracts materialized. For instance,| | b7C
Gates was not aware ofI I
bé
b7C
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Gates worked forl |InitiallyJ | igc
| |were shareholders inl |via a company called] |
Ioriginally established the business.
|brought inl |as the A/COO and thenl |was ousted from
the company.l |
| cates provided some consulting services tol |team
by assisting with business development; specifically targeting U.S.
government agencies.
I.D. Watchdog

In 2011, invested in I.D. Watchdog and took an active role E:C
within the company. I.D. Watchdog was a publicly traded company. When the
company discovered that they
asked to remove himself from the company because this would look bad
to shareholders. At this time, Gates was on the board of directors and
recommended that they hirel | Gates
initially invested approximatelyl |in I.D. Watchdog. Subsequently,

Gates bought out some other investors for approximatelyl | From
one of their investments in I.D. Watchdog, Gates andl |had convertible
notes. In 2016, Gates and

I.D b6
Watchdog. Gates stated that the company had an outside law firm that b7cC
worked on the convertible notes and the buyout of previous investors.
Gates was not aware of any illegality related to these transactions.

In October or November 2016, GATES was asked by[::::::::]to step down b6
from the board of directors because of his work on the Trump campaign. b7cC
Gates subsequently agreed to step down.

I.D. Watchdog was bought out in 2017 and Gates had to answer an SEC
questionnaire.

had a falling out during the John McCain bé
campaign. | | Manafort b7C
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wanted[:::::]to appoint him to be in charge of the RNC Convention for b6

b7C

McCain. However, McCain did not want to hire Manafort. As a result,
Manafort felt that[:::::]“didn't go to bat for him”.

Trump Campaign

In March 2016, Manafort was hired by Trump to work for the campaign.
Prior to being hired, Manafort worked on a presentation to convince Trump
to appoint him to be in charge of the delegate process for the campaign.
Manafort directed Gates to help him with this presentation and Gates began
to collect various documents to assist with the presentation. Both Roger
Stone and Tom Barrack were lobbying Trump to hire Manafort for this role.
In mid-March 2016, Manafort met with Trump in Mar-a-Lago and made his
presentation. The day after Easter, Manafort was hired by the campaign.
Manafort brought Gates to work with him on the campaign. During the
campaign, DMP/Manafort was still paying Gates a salary even though he was
not doing any work for DMP.

Initially, Gates’ role was to conduct research on each state's
delegation process. Manafort developed the strategy for how to address
each state's delegate process and Gates was in charge of implementing the
strategy. As Manafort got more involved in the day-to-day operations of
the campaign and worked closer with Trump, Trump began to realize that the
delegation process was more complicated than he realized and that Manafort
knew what he was doing. As a result, Manafort started to take over the
role of developing and implementing a strategy for the primaries. Manafort
provided Trump with a strategy on how he would win the nomination.
Manafort told Trump that if he could win the primaries in Pennsylvania,
New Jersey, West Virginia, Indiana, and the mid-east states there was a
path to victory. Manafort advised Trump that if he focused on and won the
five early primaries, then candidates would quickly start dropping out of
the race and this would enable Trump to save money because he would not
have to spend a lot of money on the other primaries. At this point in the
campaign, Trump was self-funding the campaign and not taking any public
money.

Gates’ role continued to expand during the campaign to include
coordinating grassroots targeting, media targeting, and he was in charge
of controlling the campaign's schedule. Once Trump’s family saw that
Manafort understood how to develop a professional strategy for the
campaign, they realized how valuable he was and that they needed him. It
was at this point that Manafort’s role in the campaign significantly
expanded and Corey Lewandowski’s role diminished. Lewandowski maintained
the title of campaign manager but Manafort was the de facto campaign
manager who was responsible for building relationships with the RNC.
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Lewandowski still traveled to most of the events with Trump but he did not
have a significant role in campaign strategy.

When Gates first began working for the campaign it had no organization
and very little money. Manafort advocated for a traditional campaign model

that required spending money and funding. b6
| b7C

Manafort had a body guard during the campaign. Initially, his body

guard was | | bé
I | b7C

I IAnother bodyguard was
hired,l |
Gates thinks that Manafort’s | |to be
the bodyguard. When Manafort was fired from the campaign,l |was also
let go.

Manafort and Gates started attending the Trump family meeting in April
2016 because they were providing the family briefings on the RNC
convention. When Manafort’s role increased, he started attending the
family meetings frequently and provided input on who they should contact
to increase support for the campaign and what media they should engage
with.

Subsequently, Trump’s kids advocated to Trump that if you want to build
a team to win he needed to make Manafort the campaign manager. Manafort
called Gates on June 19, 2016 and told Gates to meet him first thing in
the morning at his apartment in Trump Tower. That morning, June 20, 2016,
Manafort told Gates that Lewandowski was going to be fired. At the family
meeting that morning, it was announced that Lewandowski was fired and
Manafort was appointed campaign manager. Donald Trump Jr. personally told
Lewandowski that he was fired. Gates stated he knew this because Ivanka
Trump told them. Gates stated that Trump was somewhat against firing
Lewandowski. Gates stated Rhona Graff, Trump’s personal assistant, told
him that Ivanka told Trump that it’s either Lewandowski or me and if you
want me to stay, Lewandowski has to go.

International Monitors at the RNC

| |called Gates during the election and offered his services to b6
b7C

the campaign.l Ispecifically,

to assist with organizing and assisting with the international monitor
delegation at the convention. Gates explained that it is standard practice
to have international monitors come to U.S. political conventions to
observe how the U.S. conducts conventions. Generally, foreign delegations
reach out to the campaign or RNC and request approval to monitor the
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convention. Gates did not contact any foreign individuals to participate
as a monitor. He does not know if Manafort contacted anyone. Gates stated
that the Ukrainian Ambassador to the U.S. might have been a monitor. Gates

advised thatl provided Manafort and Gates with updates bé
b7C

regarding the international monitor delegation.l

| |The RNC did not pay for the international monitors so

they needed sponsors to pay for their expenses. Gates recalled that the

Campaign Money

In July 2016, there was a change in the campaign regarding paying
people who worked for the campaign. Kushner stated that either consultants
and/or employees of the Trump for President Campaign should be paid; thus,
the Campaign would need to start obtaining public funding. Kushner told
Gates that he should be put on the payroll for the Campaign. Gates was

| b6
b7c

Gates assumes Manafort went to Steve

Mnuchin, who was in charge of the campaign’s financing, for approval but
does not know that for a fact. After Manafort left the campaign, Gates did

Initially, Gates had a significant role in handling the campaign’s
budget. Subsequently, Kushner advised Gates that he needed to focus his
time on political issues and that Jeff Dewit, the State Treasurer of
Arizona, would be responsible for budgeting. Dewit was specifically hired
to fill this role. Initially, Gates worked with Dewit on budgeting but he
was removed from this process shortly thereafter.

bé
b7C

wanted to be a speaker at the RNC but both Gates and Manafort
declined the request. Instead a female Arizona state senator was chosen to

speak at the RNC.[:::::]was upset that they picked her over him. Gates

advised during the Arizona Republican Primary,

| |As a result, he was viewed as someone who
should not speak at the RNC. Gates also stated that he personally saw

super PAC

Manafort attempted to establish a series of super PACs that would
support Trump, but Trump initially did not support this initiative.
However, once Manafort became the official campaign manager he was able to

get Trump to support the idea of creating a super PAC.l | bé
I I b7a

b7C

| |Gates drafted
a paper to explain to Trump the benefits of a super PAC and why it was
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important. Gates highlighted that the super PAC could use the money it
raised to develop and pay for ads supporting Trump and this would result
in a direct positive outcome. Subsequently, Trump eventually saw the

strategic value and supported the idea. Eventually,

bé
b7Aa
b7C

Change in RNC Platform (Ukraine)

The RNC ran the convention and they organized committee meetings before
the week of the actual convention. Rick Dearborn ran the committees. J.D.
Gordon and Matt Miller ran the foreign policy committee. The foreign
policy committee had three prongs: Ukraine policy change; release of Saudi
9/11; and one other foreign policy issue. Manafort was not at the
committee meetings and asked Gates how the Ukrainian platform changed.
Gates advised that he did not know because he was not at the meeting.
Gates found out about the change from Dearborn after the fact. Dearborn
told Gates that the platform change on Ukraine was the same position taken
by the Obama administration regarding lethal weapons. Dearborn advised
that the change was a result of a proposal by a female delegate from
Texas. However, Gates never obtained corroboration. Gates stated as a
substantive matter, the RNC’s policy position regarding Ukraine did not
matter because the presidential nominee was not bound by their policy
positions. Personally, Gates thought it was a good idea not to escalate
issues between Russia and Ukraine. Gates advised that the change in the
platform was never discussed at the Trump family meeting.

Gates stated that in principal, Manafort could have tried to monetize
the change in the platform but he did not. Nevertheless, if Trump was
elected as president then Manafort could really monetize Trump’s election.

During the week of the RNC, Manafortl | b6
I IManafort told Gates that he b7¢C
could not make it to the RNC becausel |

| Manafort advised that Reince Priebus would run

the RNC and Manafort instructed Gates to focus on the Trump family.
Manafort arrived to the RNC the same day Trump arrived.
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Manafort Removed as Campaign Manager

On the morning of 03/19/216, Manafort called Gates a couple of times
and instructs Gates to meet him at Trump Tower. Kushner advised Manafort
that he needed to resign from the campaign and that he talked Trump into
letting Manafort resign instead of being fired. Five minutes later, a
press release was issued by the campaign announcing Manafort’s
resignation. Initially, Manafort suggested to Kushner that he take a leave
of absence rather than resign. Kushner rejected this idea and advised that
Trump wanted Manafort to leave. Kushner told Manafort and Gates that they
were bringing in Steve Bannon and Kellyanne Conway to run the campaign.

The reason Manafort was forced to leave the campaign was based on a
series of factors to include the negative news articles related to
Manafort’s work in the Ukraine and a series of disagreements with Trump on
how to handle wvarious campaign related issues: Trump hated pollsters and
Manafort wanted to bring on a pollster named Tony Fabrizio. Trump had
reached out to Fabrizio in 2012 to conduct polling for him but Fabrizio
never returned his call which resulted in Trump not wanting to hire
Fabrizio; Manafort was not very savoy when it came to social media and did
not have a good understanding of how to handle the news media. Manafort
told Trump not to do media and Trump did not like this approach; Trump
viewed Manafort as instrumental in the delegate process, but was not
interested in Manafort’s political strategy on how Trump should
disseminate his message. Manfaort wanted a big role in this aspect of the
campaign but Trump did not agree with Manafort’s positions; and Trump did
not want to prepare for debates and Manafort thought it was crucial to
prepare Trump for debates. Tump and Manfort fought about prepping for
debates and Trump once said that Manafort is “treating me like a baby”.

After Manafort departed the campaign, Manafort asked Gates what he
wanted to do. Gates advised Manafort that he probably would also leave the

Campaign. Gates stated b6
b7C

|Gates stated he had built a strong
rapport with Trump and the Trump family.

After Manafort departed, Gates briefed Bannon and Conway on what they
were doing and what needed to still be accomplished. Once Manafort
departed from the campaign, the morning Trump family meetings stopped.
Bannon brought in Dave Bossie to the campaign which signaled to Gates that
we was being pushed out by Bannon. Subsequently, Gates gravitated to Brad
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Parscale who was brought on to the campaign by Manafort to conduct digital
media strategy and was still working on the campaign. Gates worked with
Parscale on political strategy and what states the campaign should focus
their efforts on. Sometime at the end of September or early October 2016,
Gates was assigned to be the campaign’s liaison to the RNC. Gates believed
this happened because Bossie and others told Trump that Gates was too
close to Manafort and Left Hand Enterprises. Bannon advised Gates that
Trump did not want him on the campaign anymore.

Parscale was an instrumental component of the campaign’s digital media

bé

strategyJ
b7C

| |The strategy was that in order to build a path to wvictory, the
campaign looked at demographics in key states which paved a path to

victory.

Gates stated that the liaison to the RNC was a dead end job where they
stuck people who they did not want anymore. Because there was not much to
do in this role, Gates continued to work with Parscale. Gates also helped
Bannon with special projects such as assisting with setting up the
National Security Council. Manafort had initially started the process of
building a National Security Council and Gates briefed Bannon about the
project. Gates attended two National Security Council meetings. The first
was led by Rudy Giuliani and the second was led by Michael Flynn or Keith
Kellogg.

Gates stated that there was always concern by people at the campaign
that he was providing inside information to Manafort. However, Gates
purposefully distanced himself from Manafort to avoid this perception.

Manafort told Gates that he still spoke to Kushner, Bannon and Trump
sometimes, and it related to Manafort’s strategy to win states by
targeting labor. Manafort’s theory was that there was a large swath of
blue collar Democrats that Trump could sway to vote for him and the best
way to accomplish this was by targeting the labor unions and convincing
them not to provide money to the Democrat candidate, and focusing on a get
the vote out campaign. Manafort recommended Trump be more inclusive of
labor and align with their policy positions to court their votes. To
accomplish this strategy, Trump would not take a position on the right to
work issue (a majority of the Republican candidates did not support right
to work issues) and conduct significant outreach to the labor leaders
/groups.

Manafort continued to provide polling advice after he left the campaign
to include writing a memorandum to Kushner outlining his advice. Manafort’
s advice was to focus the limited resources the campaign had to Michigan
and Wisconsin. Gates did not view this as a unique strategy. Pennsylvania
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was also on the list but it was concluded that the Republicans always
think they can win this state but never do. Newt Gingrich wanted to
include Minnesota on the list of states. Maine was also considered. The
strategy regarding Maine was that if you can win one congressional
district, that wvote could be important to get the Electoral College votes
needed to win. Manafort motivation was to enhance his relationship with
Trump.

After Manafort left the campaign, somebody told the Trump children that
Gates was responsible for leaks to the press. However, the Trump children
did not believe those rumors. Gates stated that he never leaked
information to the press and “I hate the press’”. Gates stated he did

respect and had contacts with two reporters: b6
b7C

Manafort also communicated with Kushner regarding debate preparations
for the first debate between Trump and Hillary Clinton.

Gates stated that Trump thought Manafort was weak because Manafort did
not fight back against the press regarding the allegations against him
after he left the campaign.

When Dearborn was selected to be the head of the Trump transition,
Gates new he would not be involved with the transition because Dearborn
did not like Manafort. Initially, Chris Christie was going to head the
transition but Christie “overstepped his bounds” by promising
Ambassadorship positions to people without Trump’s approval or input. When
t Trump and his children found out, they replaced Christie with Dearborn.

b6
b7a
b7C
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bé
b7a
b7C

Gates

b6
b7A
b7C

Post Inauguration

Gates was interested in working for the White House after the
inauguration. Gates told[:::::::]that his hope was to secure a Jjob with
the White House. Specifically, Gates wanted to work for Pence. Gates
became close to Mike Pence during the campaign and was the staff member
who went with Trump to meet Pence in Indiana. Gates believed Pence would
have a significant impact on future administration jobs. Gates’ second
choice was to work for White House’s Office of Cabinet Affairs. However,
Gates was never offered a position within the White House because the
press was writing negative articles about Manafort and Gates, and this
negative publicity insured he would not obtain a position.
questioned why Gates would want to be part of the new administration
because it was so hectic.l Itold Gates that hel |

b6
b7A
b7C

| | part of Gates’ role was to facilitate

meetings between

Gates bé
b7A

b7C

b6
b7C
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Gates advisedl |

|Gates worked at Colony Capital.l |did not
object. While working forl Gates met withl |and b6
Johnny Destefano at the White House. 232
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 02/17/2019

b6

On 02/15/2019 Special Agent |Intelligence Analyst b7c

| | senior Assistant Special Counsels Greg Andres, Jeannie
Rhee, and Andrew Weissman interviewed RICHARD GATES (GATES) at the Special
Counsel's Office. Present for the interview was GATES's counsel, Tom
Greene. After being advised of the identity of the interviewing Agent and
the nature of the interview, GATES provided the following information:

GATES has never seen FD-302s written related to his interviews with the

Special Counsel's Office.

Polling Data Sent to KONSTANTIN KILIMNIK

MANAFORT directed GATES to send internal polling data from the DONALD J.

TRUMP CAMPAIGN to KONSTANTIN KILIMNIK (KILIMNIK), and GATES did so. The

internal polling data was provided by TONY FABRIZIO (FABRIZIO). GATES

utilized WHATSAPP to forward the "top line" internal polling data to Z:A
KILIMNIK. b7C

GATES understood KILIMNIK would send the internal polling data on to
Ukrainian oligarchs at MANAFORT's request b6

MANAFORT wanted to show Ukrainian oligarchs that he was doing b7c
"wonders" with the TRUMP Campaign in securing the nomination. OLEG
DERIPASKA was also in the mix. GATES recalled, however, that the letter to
DERIPASKA was related to MANAFORT's and DERIPASKA's legal dispute. GATES
does not specifically know if MANAFORT sent internal polling data to
DERIPASKA.
bé
| |The majority of polling was done 1n :;2
battleground statesJ
[ | GATES recalled there would be a list of five or six
states per poll.
Investigation on 02/15/2019 4 Washington, District Of Columbia, United States (In Person)
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As an example, GATES recalled that some in the campaign were concerned if
TRUMP could have won Georgia. So, though not a battleground state, Georgia
would appear on the list of polled states and drop off periodically.
Additionally, the campaign strategy did not rely solely on the polling
data. TRUMP felt he would win Virgina without the need for polling.

GATES deleted the WHATSAPP messages as soon as they were sent to KILIMNIK.
MANAFORT did not ask GATES to do this. GATES deleted the messages because
he was concerned about KUSHNER finding out GATES had sent the data.

[GATES was shown Document ID 0.7.4249.179465 (Document 1)]

GATES recalled Document 1 and did not believe it was "polling data" as
viewed in campaign terms, but a media market document instead. MANAFORT
wanted to put MIKE PENCE (PENCE) in areas where the media market was
borderline on TRUMP. This is different than a "poll." Document 1 did,
however, identify polling data to show states that were pro or anti TRUMP
to assist the campaign in scheduling PENCE's appearances.

[GATES was shown Document ID 0.7.4730.110442 (Memo) ]

bé
b7a
b7C
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b6
GATES specifically recalled seeing the data based on the cities identified b7a
in Document 1. GATES was asked if he recalled the subject of an email "VP b7C

DMA list." GATES recalled Document 1 by the cities and because it was the
one time they discussed PENCE's travel scheduling. PENCE's team came back
to them a couple weeks later and said the devised schedule was not working

for them.
MANAFORT, GATES, | |had access to the Document 1. GATES
recalled using it to create the master schedule with GATES

printed the top copy of the Document 1.

Document 1 contained relevant campaign information because it informed
decision making as to where PENCE was to travel. GATES recalled the
Document 1 had wvalue to the internal strategy of the campaign. MANAFORT's
strategic decision of where to send PENCE was based on that document.

Meeting with KONSTANTIN KILIMNIK

GATES did not recall bringing Document 1 to the meeting, or any other
documents. GATES does not know if documents were passed to KILIMNIK at the
08/02/2016 meeting with MANAFORT and KILIMNIK. GATES arrived late and did
not see any documents passed during the portion at which he was present.
When GATES arrived he received a brief recap of topics previously
discussed including the legal issues with DERIPASKA. GATES does not know
if everything discussed prior to his arrival was recapped.

At the 08/02/2016 meeting with GATES, MANAFORT, and KILIMNIK there was a
much more detailed discussion of internal polling data compared to the
data GATES sent to KILIMNIK via WHATSAPP. At the dinner meeting, GATES,
MANAFORT, and KILIMNIK discussed internal polling from FABRIZIO which
included battleground states. GATES recalled Pennsylvania, Wisconsin,
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Minnesota, and Michigan as states MANAFORT discussed.l
[ GATES recalled b3
MANAFORT discussed internal polling from other sources including CRAMBRIDGE zsc

ANALYTICA. The information provided in this meeting by MANAFORT to
KILIMNIK was based on internal information and polls; it was a synthesis
that included internal polling data.

GATES stated they did not discuss the PENCE scheduling information with
KILIMNIK. GATES said that Vice Presidential Candidates did not win

elections, so there was no point in discussing PENCE's scheduling with
KILIMNIK.
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 03/09/2018

RICHARD GATES III (GATES) was proffered at the Office of the Special
Counsel, Washington, D.C. Present for the proffer were FBI Special Agent

DOJ Senior Financial Investigator ; and pg

Special Counsel Attorney Andrew Weissmann. Also present was GATES/ b7C
attorney Tom Green with the law firm Sidley Austin LLP. After being

advised of the identity of the interviewing Agent and the nature of the
proffer, GATES provided the following information:

GATES initially discussed the hiccup of signing the plea agreement over
the past few days. GATES explained the prior five days have been very
difficult for him and his family. He spoke at length to[:::::::] about bé

the ramifications of pleading guilty to the charged offenses. b7c

Over the past several days, GATES spoke to a number of other
individuals about whether to sign the plea agreement. He first spoke to b6
who GATES considered a mentor. GATES asked b7c
for advice about what to do.

GATES also spoke to PAUL MANAFORT (MANAFORT) three times. He spoke to
MANAFORT on the phone. On Tuesday February 20, 2018, GATES told MANAFORT
he was not going forward with the plea agreement. They also spoke about
getting their lawyers together to talk; however, their lawyers never spoke
to each other. GATES also asked MANAFORT about tapping into the Legal
Defense Fund resources to help pay for some of his mounting legal
expenses. MANAFORT told him to apply for the funding.

GATES also had two calls with MANAFORT on Wednesday February 21, 2018,
both concerning the Legal Defense Fund. GATES told MANAFORT the Legal
Defense Fund would receive his application by the end of the week. GATES
was hopeful to get money from the fund before signing the plea
agreement. To date, GATES had not submitted the application. GATES also
contended there was nothing said between he and MANAFORT about GATES not
cooperating with the Special Counsel because GATES could not afford
it. MANAFORT did not know GATES intended to sign the plea agreement.
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GATES stated he would like to tell MANAFORT he would be signing the
plea agreement. GATES would also have his attorney with him when he
called MANAFORT.

In the past couple days, GATES stated the only person he has spoken to
associated with President DONALD TRUMP's (TRUMP) Administration was
In particular, GATES and discussed past

inauguration activities and the filing of IRS tax form 990, Return of b6
Organization Exempt from Income Tax. [::::::]was specifically soliciting b7C
GATES' historical knowledge with the PRESIDENTIAL INAUGURAL COMMITTEE

(PIC).
GATES also spoke to .| |was with the b6
|and worked with GATES on | bIC
They discussed GATES' situation generally.
On Tuesday February 20, 2018, GATES spoke to about
At the time, b6
GATES had departed ways with his attorney so he and also spoke about b7C
hiring another defense attorney. b7a
GATES spoke with , who he described as a
business partner and someone he shared an apartment with. Together, he b6
and made up a white board with pros and cons for him signing the b7cC
plea agreement. He and have also spoken in the past, generally,
about the possibility of a Presidential Pardon.
GATES also stated he and MANAFORT have spoken in the past about the
possibility of receiving a Presidential Pardon. MANAFORT told GATES of
his relationship with TRUMP's personal attorney, JOHN DOWD (DOWD). DOWD
suggested an opinion that TRUMP was watching the case closely.
He also spoke to hnd about a Presidential Pardon. GATES b6
b7cC

stated no one has told him he would be pardoned by TRUMP.
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 02/25/2019

On 02/22/2019 Special Agent Intelligence Rnalyst E:C
Senior Assistant Special Counsels Greg Andres and Andrew
Weissmann interviewed RICHARD GATES (GATES) via telephone. GATES's counsel
THOMAS GREEN (GREEN) was not present on the call, however, the attached
email communication indicated Green approved the direct contact. After
being advised of the identity of the interviewing Special Agent and the
nature of the interview, GATES provided the following information:
[SASC Weissmann admonished GATES that any questions were not intended to
reveal any communications with GREEN or anyone from GREEN's office.
Weissmann further admonished GATES to not discuss any attorney-client
privileged information of any kind during the interview; which included
any information from which GATES's sole knowledge came through GREEN or
GREEN's office.]
[GATES was admonished to not discuss communications between GATES and 2$C
When asked if since it had become publicly known that the U.S. Government
was alleging that
[ | had GATES had any conversations, excluding
privileged, with anyone regarding the substance of the suspected
violation, including the topics ofl b6
b7a
b7C
GATES recalled alerted GATES to the allegation discussed 2$C

above, as well, but their communication had no substance.

GATES was not contacted by, nor did he have any substantive discussions
regarding the allegation with, or anyone in b6
GATES did not receive any messages from these people. b7c

b7A
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GATES stated that his counsel GREEN had been mistaken in indicating to the
Special Counsel's Office that GATES
bé
b7Aa
b7C
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of entry 05/24/2018

Richard William Gates III, previous identified, was interviewed by FBI

Special Agentsl Iandl ISupervisory Special

Agent | | Assistant Special Agent in Chargel I 230
and Special Counsel Prosecutors Andrew Weissmann, Greg Andres and Brian
Richardson. Present during the interview was counsel for Gates, Tom Green

from Sidley Austin LLP. After being advised of the identities of the
interviewing parties and the nature of the interview, Gates provided the

following information:

Gates was advised that the interview was voluntary and the terms of his

plea agreement, any responses he provided must truthful.

Communications Accounts

Email

Gates provided the following email accounts as those used by him

currently, or in the past:

bé
b7C
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